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Cine L-a primit pe Hristos? 

Fiind postul Nașterii Mântuitorului, când 
orice naștere marchează o bucurie și un 
nou început în viața unui om sau a noastră, 

se deschide o nouă pagină în istoria omenirii. De 
aceea, toți cei care am pornit cu bucurie, și cred că 
au pornit cu bucurie creștinii noștri, în acest post, 
să ne bucurăm, deoarece omul are posibilitatea să 
se roage mai mult și cântând, dacă Dumnezeu va 
îngădui, atâtea și atâtea colinde românești. Colin-
dele nu sunt altceva decât evanghelia pe care a 
scris-o neamul nostru, marele nostru neam româ-
nesc anonim. Deci vom citi și vom cânta mereu 
o altă evanghelie, aceea a colindelor, care vestesc 
marea bucurie de care s-a învrednicit pământul 
atunci când a venit pe el Mântuitorul nostru Iisus 
Hristos.

Acum,  problema se  pune  to tuș i  să 
conștientizăm faptul acesta, al Nașterii Mântu-
itorului nostru Iisus Hristos, care nu Și-a ales să 
se nască într-un palat făcut de mână omenească, 
ci palatul pe care l-a ales Mântuitorul ca loc al 
nașterii Sale este o peșteră pe care nu a făcut-o 
un om. Peștera aceea Și-o făcuse Dumnezeu în 
momentul când a creat cerul și pământul. Atun-
ci Dumnezeu, Mântuitorul nostru Iisus Hristos, 
Și-a amenajat această peșteră, pe care a păstrat-o 

curată ca să se poată și El naște acolo, să vină aici 
pe pământ. Aceasta pentru că știa că, la venirea 
Sa în lume, oamenii își vor pune lacăt atât pe ușa 
casei, cât și pe ușa inimii.

Cine L-a primit pe Hristos atunci? Cei care 
n-aveau casă ca și El, păstorii de pe valea Beth-
leemului! Ei L-au primit, că n-aveau casă, n-aveau 
lacăt pe casă, ci viața lor era permanent o legătură 
între pământ și cer, prin păstoritul oilor. Trebuie 
să știm că acei păstori care erau în jurul Beth-
leemului, în apropiere de Ierusalim, în fiecare zi, 
din turmele lor duceau un miel ca jertfă la templul 
din Ierusalim. Datorită faptului că din turmele lor, 
zilnic, era o jertfă pe altarul templului din Ierusa-
lim, Dumnezeu le-a făcut această bucurie, să fie 
printre primii care știu că a venit Mielul lui Dum-
nezeu. A venit să Se jertfească și El într-o zi, tot 
aici la Ierusalim, dar de data aceasta nu pe altarul 
templului, ci pe crucea de pe muntele Golgotei.

 Deci, repet, postul nu este o perioadă de 
tristețe, ci o perioadă de intensă rugăciune, de 
intensă participare la biserică. Iată că Dumnezeu 
a făcut să nu mai avem în fața noastră nici floa-
rea de cireș, nici frunză de mesteacăn, toate s-au 
dus către odihnă. Parcă natura înconjurătoare ne 
spune: „Ajunge, ați trudit destul, ați cules roadele 

câmpului, acum apropiați-vă mai mult de sfintele 
biserici, de sfintele mănăstiri!” Apoi ne îndeamnă 
spre o cercetare lăuntrică, printr-o spovedanie 
sinceră și curată, pentru că, la finalul acestui post, 
noi ne pregătim să ne întâlnim cu Hristos, lumina 
lumii.

La întâlnirea cu Hristos, recomandabil ar fi să 
nu ne ducem cu haina noastră de nuntă atât de 
pătată. Este timp suficient pentru a ne spăla, în 
lacrimile pocăinței, haina sufletului nostru, pentru 
a putea intra și noi în peștera din Bethleem curați, 
smeriți și aplecați spre cele duhovnicești. De ce? 
Pentru că ce-a făcut Hristos, prin nașterea Sa, 
atât din punct de vedere spiritual, cât și material, 
decât ca noi să vedem că nu S-a născut în palate 
luxoase, pe un vârf de munte, ci jos, jos?! Unde 
este mai jos pe lumea aceasta decât în contextul 
unei peșteri din Bethleem?

Binecuvântat să fie Dumnezeu, că ajungem la 
acest praznic, când lumea întreagă sărbătorește 
venirea în lume a Mântuitorului nostru Iisus Hris-
tos! Aceasta a fost, în decursul miilor și sutelor 
de mii de ani, cea mai arzătoare dorință pe care a 
avut-o vreodată omul pe pământ.

† IOAN

la PaS, PrIn CaPITala BanaTuluI l la PaS, PrIn CaPITala BanaTuluI
Ioan HAŢEGAN

Un nume de tradiţie care a intrat de 
mult în fizionomia oraşului este In-

dustria Lânii. Un consorţiu anunţă Primăria, 
în iulie 1905, că vrea să construiască o filatură 
camgran cu 2.000 de fusuri şi că va investi 
suma de 460.000 de coroane, iar valoarea 
acţiunilor se va cifra la 600.000 de coroane. 
Consorţiul precizează că va angaja şi 100 de 
muncitori. Primăria, având solide garanţii 
bancare din partea consorţiului, îl scuteşte pe 
15 ani de taxe municipale, inclusiv taxele pen-
tru construcţie, şi donează fabricii 2,5 jugăre 
cadastrale de teren, îi vinde, pentru 50.000 de 
coroane, instalaţia de produs curent electric a 
tramvaielor, tocmai înlocuită acolo. La o ase-
menea dărnicie, investitorii anunţă că vor mai 
înfiinţa aici o vopsitorie; un atelier de dărăcit, o 
broderie și o țesătorie. În martie 1906, fabrica și-a 
început producţia. Cum însă numărul fusurilor s-a 
mărit până la 13.000, firma cumpără încă 1.057 

de stânjeni pătraţi cu 5.000 de coroane. Din anul 
1910 începe dezvoltarea producţiei şi exportul.
În 1911, Industria Lânii (prima fabrică maghiară 
de camgran SA) primeşte o nouă donaţie de teren 
(480 jugăre; patronatul răspunde mărind numărul 

angajaţilor la 250). În 1917 cumpără şi fab-
rica de textile de alături şi aşa fabrica ocupă 
un întreg cartier, ca spaţiu şi ca lucru, în doar 
câţiva ani, numărul muncitorilor a ajuns la 
1.800. Şi lucrurile au curs într-o creştere 
vertiginoasă. Anii și deceniile au trecut şi 
ele, fabrica a rămas. Chiar dacă naţionalizată, 
producţia a continuat să crească. Mai acum, 
înspre noi, fabrica s-a privatizat. A trecut şi ea 
prin chinurile tranziţiei. Aş reaminti, pe lângă 
producţia diversă - într-o vreme ajunsese la 
peste 6.000 de variante - de celebra echipă 
de polo, campioană multiplă a României. De 
echipa de handbal, de fapt echipele, şi ele de re-
nume naţional. Sau de bazinul ILSA (cum este 
şi acum cunoscut), unde zeci de generaţii de 
copii au învăţat să înoate. De treci azi pe bule-
vardul Take Ionescu vei vedea trei vile frumoa-

se - între Poliţie şi Tramvaie - care amintesc atât 
de corpul administrativ, cât şi de celebra grădină, o 
mândrie a Fabricului. Construcţii noi s-au adăugat, 
în timp, şi înlocuiesc vechea tradiţie.

Vedere dinspre  “Industria Lânii„

Alexandra PreliPceAn

E zi de sărbătoare, iar scena-i pregătită, 
Și spectatori așteaptă, cu ochii ațintiți,
Se trage-ncet cortina, pe scenă se arată 
Un brad, micuț și verde, frumos împodobit!
 
-Copii, veniți la moșul! Se-aude o strigare! 
E ziua mea și iată ce daruri v-am adus! 
Și-aleargă toți copiii, doar unul în picioare 
A mai rămas și strigă: „E ziua Lui Isus!”

 Atuncea toată sala își îndreptă privirea 
Înspre acela care strigă dintr-un ungher, 
- Hei tu! Ce-ai pățit oare, te-ai cam pierdut cu firea, 
Doar Moș Craciun aduce cadouri fel de fel!

- O da? Atuncea Moșul și mie să-mi aducă 
Iubire, unitate, între ai mei părinți, 
Și aș mai vrea, puțină, puțină bucurie, 
Că dacă Moșul știe am fost copii cuminți!

Dar Moșul nu aduce în inimi bucuria, 
Nici pacea, nici iubirea și nici nu s-a jertfit, 
Însă cunosc pe Iisus, ce-aduce mântuirea, 
El s-a născut în iesle! El e sărbătorit!
 
Iisus nu e poveste și nici vreo-nchipuire, 
E viu, în veci domnește cu slavă îmbrăcat.
Veniți cu toți, la iesle, ca să primiți iubire, 
Căci azi din nou se naște Hristos cel împărat.

Nu moşul e sărbătoritul
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 oaia de 
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Bugetul local al Jimboliei va scădea considerabil, din 1 ianuarie 2018!
Darius Adrian Postelnicu, primarul oraşului Jimbolia

Edilul orașului 
Jimbolia, dom-

nul Darius Adrian 
Postelnicu, se arată 
îngrijorat cu privire la 
măsura de diminuare 
a impozitului pe ve-
nit, începând cu 2018, 

precizând că acest lucru va aduce multe pro-
bleme financiare pentru bugetul local. „Îm-
preună cu mai mulți colegi primari din Timiș, 
ne-am exprimat public îngrijorarea în legătu-
ră cu măsura de diminuare a impozitului pe 
venit de la 16 la 10%, care nu este compen-
sată de alte măsuri reparatorii pentru a ajuta 
administrația publică locală. Dacă aceste mă-

suri vor intra în vigoare la 1 ianuarie 2018, 
în forma actuală, estimăm că bugetul local 
al Jimboliei va scădea considerabil. Asta în-
seamnă că vom avea mai puțini bani pentru 
investiții și pentru implementarea unor noi 
proiecte care să contribuie la modernizarea și 
dezvoltarea orașului nostru”, a explicat pri-
marul Darius Adrian Postelnicu.

Pagină realizată de Diana MIHAI

Vin sărbătorile!

Jimbolia se pregătește de sărbători, iar 
administrația locală anunță manifestări 

tradiționale pentru toate gusturile. Startul sărbă-
torilor a fost dat de Ziua Națională a României, 
în 1 decembrie, iar în zilele 8 - 9 decembrie a 
avut loc Festivalul Internațional „O, brad fru-
mos!” – ediţia a XXII-a. Nu va lipsi nici sărbă-
toarea de Ignat  -  ediţia  a  XVII-a, marcată în 
20 decembrie, și bineînțeles nici activitățile oca-
zionate de zilele Crăciunului și Revelion, toate 
fiind încheiate cu un foc de  artificii în piațeta  

din centrul orașului. Cu prilejul sărbătorilor de 
iarnă, domnul primar Darius Adrian Postelnicu 
şi consilierii locali ai oraşului Jimbolia transmit 
tuturor locuitorilor gândurile lor bune. „Fie ca 
spiritul blând al Sfintelor Sărbători să ningă asu-
pra voastră doar bucurie şi senin, prosperitate, 
veselie şi sănătate în anul ce vine! Cu colinde de 
Crăciun, vă dorim un an mai bun, și cu dragos-
te creștină să primiți în dar lumină, zurgălăi de 
flori de gheață să vă bucure de viață, mult noroc         
s-aveţi în toate, La Mulți Ani cu sănătate!”

La mulţi ani, români!

Ziua Națională a României a fost sărbă-
torită la Jimbolia într-un cadru festiv, cu 

patriotism și însemnătate. După depunerea coroa-

nelor la Monumentul Eroilor, administrația locală 
a premiat cuplurile care au împlinit 50 de ani de 
căsnicie și a acordat premii sportivilor cu rezultate 
notabile, dar și gospodarilor orașului. Sărbătoarea 
națională a fost marcată și printr-un moment spe-

cial, în care câțiva liceeni au citit articole din ziare 
din colecția Muzeului Presei „Sever Bocu” și 
apărute în presa românească în anul 1918.

Continuă extinderea reţelei 
de gaz în Jimbolia 

Demersurile pentru extinderea rețelei de 
gaz pe străzile din oraș continuă la Jim-

bolia. Compania EON a anunțat că este dispusă să 
investească, dacă există un număr mare de cereri 
în acest sens. „Am discutat cu reprezentanții aces-
tei companii și am stabilit să fim intermediari în 
proiect, pentru a facilita relația cetățenilor cu com-
pania de distribuție. Pentru o mai bună evidență, 
se întocmesc tabele cu cei care doresc să se ra-
cordeze la rețeaua de gaz. Doritorii pot depune o 
cerere  însoțită de extrasul de carte funciară valabil 

și o copie de pe actul de identitate, la  secretariatul  Primăriei”, a explicat primarul Darius Adrian Pos-
telnicu, precizând că în Jimbolia mai există zone în care rețeaua de gaz lipsește, iar solicitanții erau 
nevoiți să suporte costurile extinderii rețelei, însă de acum vor suporta doar costul racordării.

Jimbolia s-a înfrăţit cu 
localitatea germană Trebur 

În ședința Consiliului local Jimbolia 
din 23 noiembrie, a fost votată în una-

nimitate „Înțelegerea de Cooperare între oraşul 
Jimbolia și localitatea Trebur, landul Hessa din 
Republica Federală Germania”, după ce, cu o 
săptămână înainte, documentul fusese aprobat 
în Parlamentul local din Trebur. În 9 decem-
brie, la Trebur, primarii Adrian Postelnicu și 
Carsten Sittmann au semnat documentele ofici-
ale de înfrățire a celor două localități.
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Pagină realizată de Roxana FURDEAN

 oaia 
de Lugoj

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Veşti bune pentru municipiul Lugoj

Reprezentanții ai două firme cu capi-
tal străin care activează în Lugoj și-au 

anunțat intenția de a-și extinde capacitățile de 
producție din municipiu. Anunțul a fost făcut 
în cadrul unor întrevederi avute cu conduce-
rea Primăriei Lugoj. Prezent la Lugoj, Jochen 
Wertz, directorul executiv al Werzalit Vertrieb 
GmbH, firmă a cărei subsidiară, Werzalit Lugoj, 
desfășoară o activitate de succes de mai mulți 
ani în municipiul de pe malurile Timișului, s-a 
întâlnit cu domnul primar Francisc Boldea.

La întâlnirea care a avut loc la Primăria Lu-
goj, oaspetele german a fost însoțit de Stefan 
Rambacher, managerul general al Werzalit Lu-
goj, la discuții participând și Flavia Coraș, din 

cadrul Biroului Management Proiecte, Programe 
al primăriei. „Domnul Jochen Werz a adresat cu-

vinte de apreciere pentru primirea călduroasă și 
prezentarea orașului nostru și s-a declarat foarte 
mulțumit de posibilitățile de extindere a firmei 
și de sprijinul municipalității în acest sens”, au 
concluzionat reprezentanții Primăriei Lugoj.

O altă întâlnire cu domnul Francisc Boldea 
au avut și reprezentanții firmei lugojene Ho-
neywell Lifesafety România, Paul Cărămidaru, 
directorul general, și Ovidiu Crașovan, manage-
rul de securitate și sănătate în muncă. În cadrul 
discuțiilor, la care a participat și Dinel Mazilu, 
arhitectul șef al Lugojului, au fost abordate pro-
bleme privind intențiile de extindere a firmei, ce 
presupun, într-o primă fază, creșterea numărului 
de angajați de la 700 la 850.

Români toţi într-o ţară sau toţi într-un mormânt
Gheorghe TăTăREsCU

Primăria Municipiului Lugoj, reprezentată de către domnul Prof. Ing. Francisc Boldea, şi 
Batalionul 183 Artilerie Mixtă ,,General Ion Dragalina”, reprezentată de către Col. Ion 

Teca, au organizat vineri, 1 decembrie 2017, de la ora 10, la Monumentul  Unirii din centrul ora-
şului, o serie de manifestări pentru a marca Ziua Naţională a României. La festivitate au prezenți 
reprezentanți ai instituțiilor locale, împreună cu câteva sute de lugojeni de toate vârstele, părinți 
cu copii, cu stegulețe tricolore, elevi, cu toții asistând cu bucurie la eveniment.

Ceremonia depunerii coroanelor de flori s-a desfășurat la monumentul Soldatului cu Pușcă, 
creația sculptorului Radu Moga, dezvelită în 
data de 9 iunie 1935. Statuia de bronz întru-
chipează un ostaş pregătit de luptă. Pe soclul 
de granit al statuii este aplicat un basorelief cu 
„Lupa Capitolina”, simbolul latinităţii poporu-
lui român. Flacăra de granit simbolizează lupta 
pentru libertate şi o viaţă mai bună. De aseme-
nea pe frontispiciu stă scris „Români toți într-o 
țară sau toți într-un mormânt” – Gheorghe Tă-
tărescu.

La final, în acordurile fanfarei, a urmat defi-
larea militară.

 Mănuşa de… aur

La 1 decembrie, în sala de sport „Moto-
rul” din Arad, boxerul lugojean de nu-

mai 15 ani, Flavius Gomoescu, s-a impus clar, 
la puncte, în faţa unui adversar din Craiova, la 
Cupa Moşului, organizată de Boxing Club Ru-
ben Stoia, adăugându-și, astfel, o nouă medalie 
de aur în palmares.

Pregătit de tatăl său, Ştefan Gomoescu, tâ-
nărul sportiv a urcat în ring la categoria 60 kg 
- juniori (14-16 ani) şi a câştigat cu o decizie de 
arbitraj de 3 la 0.

„Sperăm să ne menţinem forma şi să ne com-
portăm cel 
puţin la fel şi 
la următoa-
rele compe-
tiţii”, repre-
zintă dorința 
mărturisită a 
antrenorului 
Ştefan Go-
moescu.

Avem cea mai sigură parcare din România
 şi din sud-estul Europei

steven AUsNIT

La finalul lunii trecute, a avut loc recepția lucrărilor la parcarea secu-
rizată A&O de pe centura Lugojului. Lucrările de construcție pentru 

obiectivul „Parcare securizată de camioane de patru lacăte”, situată pe centura 
ocolitoare a municipiului Lugoj, fac parte din proiectul 2015 RO TM 0137 
M, cofinanțat de Uniunea Europeană, prin Mecanismul de Interconectare a 

Europei.
„Avem cea mai sigură 

parcare din România și 
din sud-estul Europei”, 
a declarat, la sfârșitul 
recepției, domnul Steven 
Ausnit.

Firma „Ausnit, Olariu 
și Asociații” este mem-
bră a European Secure 
Parking Organisation.

Patine 
peste luciul gheţii

Veniți la Lugoj, în spațiul artificial, amplasat în Parcul George 
Enescu dedicat pasionaților sportului cu patine și veți înțelege 

de ce sunt invidiați patinatorii.
Programul de func-

ţionare al patinoarului 
este de luni până vineri, 
între orele 10-21, iar 
sâmbăta, şi duminică 
între orele 10-22.

Pentru accesul pe 
patinoar taxa va fi de 5 
lei de persoană /oră.

Anul acesta sunt 
puse la dispoziţia do-
ritorilor 140 de perechi 
de patine.
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 oaia 
de Fãget

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

sărbătoarea Crăciunului să vă aducă tuturor sănătate, bucurie şi pace în suflet!
Prof. Marcel Avram, primarul oraşului Făget

La final de 
an, primarul 

orașului Făget, profe-
sorul Marcel Avram, 
îşi îndreaptă gândurile 
sale bune către locui-
torii urbei pe care o are 
în administrare: „Săr-
bătorile ce se apropie 

ne oferă ocazia de a ne transmite unii altora 
urări de bine și gânduri de speranță. Dăruim 
cu fiecare zâmbet, cu fiecare faptă, gând bun 
și cuvânt blând. Fie ca sărbătoarea Crăciunului 
să vă aducă tuturor sănătate, bucurie, pace în 
suflet, în case și în familii! Totodată, în preajma 
sărbătorilor de iarnă, dorim să vă mulțumim în 
primul rând pentru sprijinul și încrederea dum-
neavoastră. Nu am fi reușit atâtea lucruri fru-

moase fără înțelegerea cetățenilor care ne-au 
ales în fruntea lor. Am dat dovadă de o comuni-
tate unită, iar în viitor vom continua să ne adu-
năm forțele și să construim împreună, pentru 
că numai așa vom putea schimba în bine fața 
orașului nostru. Sărbători fericite și un An Nou 
mai bun, tuturor făgețenilor, dar și cititorilor 
acestui jurnal, de oriunde s-ar afla. La mulți ani 
și zile liniștite!”

surprize frumoase la Târgul de Crăciun de la Făget!

Casa de Cultură, Primăria şi Consiliul Lo-
cal Făget vă invită la o nouă ediție a Târ-

gului de Crăciun, care se va derula în perioada 
21 – 22 decembrie, în Parcul Central din oraș. Cu 
prilejul acestei sărbători a urbei, sunteți așteptați 
la Festivalul Naţional de Colinde şi Obiceiuri de 
Crăciun „Colindăm Domnului Bunu”, ajuns la 
cea de a XVI-a ediție. În cadrul festivalului, vor 
evolua pe scenă mult îndrăgitele cete de dubaşi 
din zona Făgetului, Corala Centrului Educaţio-
nal „Miron Cristea”, Corala de fete a Liceului 
Teoretic „Traian Vuia”, Corurile parohiilor orto-
doxe I şi II din Făget, Corul Bisericii Penticosta-
le Făget și mulți alți colindători talentați.

Totodată, atmosfera de sărbătoare va fi 
întreținută, ca de fiecare dată, de concertele de 

colinde susţinute de zeci de interpreți de muzică 
populară şi formaţii artistice, consacrate în zona 
Banatului și nu numai, dar şi de oaspeţi din alte 

județe. Organizatorii vă promit și multe surprize 
culinare inedite la cea de-a treia ediţie a Târgului 
de Crăciun de la Făget. Dacă, la primele ediții, 
un bulz uriaș, de 30 de metri lungime, a fost 
împărțit vizitatorilor târgului, anul acesta s-a do-
rit ceva diferit, produsul tradiţional din mămăligă 
şi brânză fiind înlocuit cu un alt meniu specific 
petrecerilor câmpenești, fasolea cu ciolan, care, 
cu siguranță, va fi la mare căutare. Bineînțeles că 
nu vor lipsi nici comercianţii cu fel de fel de plă-
cinte, prăjituri, vin fiert, produse artizanale și de-
coraţiuni, dar, înainte de toate, oaspeții vor găsi la 
Făget multă voie bună și bucurie pe toată durata 
Târgului de Crăciun. Așadar, sunteți așteptați în 
număr cât mai mare, pentru a celebra împreună 
spiritul sărbătorilor de iarnă!

Ansamblul Făgeţeana pleacă în turneu, 
în Cehia

An s a m b l u l 
F ă g e ț e a n a 

dovedește încă o dată 
că faima numelui său a 
ajuns departe, chiar și 
peste hotare. După par-
ticipări la multe eveni-
mente artistice din țară, 
ansamblul este invitat 
în al doilea turneu în 
străinătate. „În peri-

oada 12-18 decembrie, vom reprezenta România în Cehia, la cel mai 
mare eveniment cultural ce precede sărbătoarea Crăciunului - Festivalul 
de Advent și Crăciun „Souzneni”, din regiunea Moravia- Silezia. Și pe 
această cale, doresc să mulțumesc colaboratorilor, membrilor Ansam-
blului Făgețeana, organizatorilor, conducerii Casei de Cultură din Făget, 
domnișoarei director Mihaela Erika Popovici, și, bineînțeles, domnului 
primar Marcel Avram, pentru sprijin și susținere”, ne-a declarat domnul 
Mircea Cârțișorean Rațiu, coordonatorul Ansamblului Făgețeana.

De altfel, potrivit acestuia, „Făgețeana” se mândrește și cu o serie 
de premii recent adăugate în palmares de către membrii săi. „La Festi-
valul-concurs „Cântec, joc și grai străbun”, organizat de către Inspec-
toratul Școlar Județean Timiș și Colegiul Național de Artă „Ion Vidu” 
din Timișoara, Ansamblul de dansuri „Făgețeana” a obținut locul al III-
lea la secțiunea Coregrafie, Dorinel Gavriluț Pîrvoni obținând locul III 
la Interpretare Vocală. Au mai fost adjudecate două locuri I, pe județ, 
la secțiunea Recitare poezie în grai, premii obținute de către surorile 
Alessandra și Anisia Lazăr, la categoriile de vârstă aferente”, a mai pre-
cizat Mircea Cârțișorean Rațiu.

Dragi făgețeni, 
urăturile de 

Anul Nou, versurile 
vechi păstrate și trans-
mise din generație fac 
parte din farmecul săr-
bătorilor de iarnă. Pen-
tru bucuria copiilor, 
pentru cei care vor căl-
ca de Revelion pragul 
unor gazde bune, pen-
tru cei cărora le e pur și 
simplu dor de urăturile de altădată, iată câteva dintre cele mai cunoscute 
versuri ce se rostesc la final de an, pentru a aduce spor, sănătate și belșug 
familiilor colindate:

Gazdă bună, 
ia aminte, urătura o ascultă!

Pagină realizată de Diana MIHAI

Gazdă bună să trăiești

Și mulți ani să viețuiești.

Câtă șindrilă pe casă,

Atâția galbeni pe masă!

Sănătate și belșug

Bouleni frumoși la plug.

Câte cuie sunt pe casă

Atâția copii la masă!

Câte pene pe cocoș,

Atâția copii burduhoși.

Gazdă bună, sănătate!

Noi plecăm în altă parte

Și la anu’, când venim,

Bucuroși să vă găsim

Să ne dați un pumn de bani,

La anu și la mulți ani!

Domnul primar Marcel Avram alături de colaboratori, pregă-
tind bulzul uriaș în cadrul Târgului de Crăciun de anul trecut



5. decembrie

 oaia 
de Lipova

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Balul Bobocilor 2017

Sala strălucește în decor de sărbătoare. E 
balul bobocilor, sărbătoarea tinereții, a 

frumuseții spiritului și trupului, cu emoția palpi-
tantă a bucuriei de a trăi un moment de neuitat.

Luminile aleargă în iureș pe scenă, probele 
se derulează tumultuos în ritmul accelerat al ini-
milor. Zâmbete, cântece, urlete, suspine, temeri, 
speranțe... și mai presus de toate: voie bună. 

Vineri 27.10.2017, clasele a XII-a de la Lice-
ul Sever Bocu-Lipova, îndrumate de profesorii 
diriginți: Angheluș Emanuela, Miu Ofelia, Vancu 
Cristina, au organizat Balul Bobocilor la Centrul 
Recreativ-Lipova.

După o preselecție riguroasă din rândul boboci-
lor au fost selectate 7 perechi:

Peteleu Denisa-Daroți Anton 
Chelmăgan Bogdan-Pop Florentina 
Uscatu Marinela-Pal Florin 
Chirpaci Roxana-Salașan Cristian
Banu Ștefania-Rostaș Dezideriu
Cuth Ana-Salanki Andrei

Pavel Alexandra-Țârlui Alin 
Bobocii au fost supuși la mai multe probe: vals, 

creativitate, surpriză, samba şi cultură generală; în 
urma cărora cei mai buni au fost premiați.

Aplauze și țipete frenetice ridică sala în slăvi. 
Câștigătorii sunt încoronați. E momentul lor astral, 
momentul lor de glorie. Au lacrimi de fericire în ochi. 

Se împart diplome și flori. Toți sunt încoronați 
și gata pentru petrecerea generală.

Chelmăgan Bogdan-Pop Florentina III
Banu Ștefania-Rostaș Dezideriu II
Alin Țârlui-Pavel Maria Popularitate
Miss: Chirpaci Roxana și Mister: Salașan Cris-

tian 
Evenimentul a fost presărat si cu momente artisti-

ce susținute de Sweb, Madălina Boroneanț, Ansam-
blul Valea Mureșului și elevii din clasele a XII a.

Tot acest spectacol nu ar fi putut avea loc fără 
sprijinul doamnei director: Berindei Oviduța, și 
a sponsorilor noștri, cărora le mulțumim: Robac 
S.R.L., Fito S.R.L., Ninjana S.R.L., Ram Forest 

S.R.L., A+A S.R.L., Deniro S.R.L., Florăria Auro-
ra S.R.L., Librăria Liliana S.R.L., Nicodin S.R.L., 
Petrș S.R.L., Tase S.R.L., Alex și Rody S.R.L., 
Andi şi Deea S.R.L., Ciutar Trending S.R.L., Dani 
Lazaroni, Alina Popa, Cristina Păun, Robert Ioves-
cu, Night Play Club, Tripa Florin Deniro S.R.L.

De asemenea, mulțumim Primăriei Lipova şi 
Centrului Recreativ Lipova.  

Pagină realizată cu sprijinul domnişoarei Adela POPEsCU

In data de 18.11.2017 în orașul Lipova 
a avut loc Open-ul Internațional de șah 

Rapid, Memorialul I.M. Victor Butunoi, ediția a 
V-a. Concursul a avut loc la Centrul Recreativ al 
orașului Lipova, derulându-se pe parcursul în-
tregii zile. La această ediție am avut bucuria de 
a avea sportivi din mai multe părți ale țării, dar 
mai ales am avut onoarea de avea doi sportivi din 
Ucraina, Kiev – Marele Maestru Shishkin Vadim 
și Maestrul Internațional Nesther Ihor; jucători 
care au ocupat locul 1 și locul 2 în acest turneu.

Anul acesta, în cadrul acestui turneu, am or-
ganizat prima ediție în care au jucat doar juniorii, 
copii până la 14 ani. S-au duelat pe tabla de șah 7 
runde, iar după cele 7 partide cei mai buni dintre 
ei s-au bucurat de munca lor prin premiile cu care 
au fost recompensați.

Jucătorii clubului Lipova au concurat în nu-
măr mult mai mare comparativ cu edițiile anteri-
oare și au obținut rezultate frumoase.

Pop Selina - locul II U16 în turneul A de se-
niori. Tot în cadrul acestui turneu mare și com-

petitiv, au obținut rezultate frumoase următorii 
jucători:

Bălăceanu David locul I Lipova
Urs Darius locul II Lipova
Bancos Ileana locul III Lipova
În turneul B, surpriza a venit din partea celui 

mai mic jucător din cadrul turneului, Bălăceanu 
Ruben (6 ani), care, după cele 7 runde, a obținut 3 
victorii și o remiză cu jucători mai mare ca vârstă 
decât el și cu mai mulți ani de pregătire șahistă.

 Felicităm toți șahiștii care au luptat în aceas-
tă întrecere a Sportului Minții și mulțumim Pri-
măriei Lipova și Clubului Sportiv Șoimii Lipova 
pentru tot sprijinul acordat! 

…„N-avem cuvinte destule ca să îndemnăm pe părinţi şi profesori să îndrume preocupările tineretului spre şah.  Dacă nu pun destul preţ pe 
intelectualitatea acestui joc, să ştie cel puţin că, pentru şahist, tablele şi cărțile de joc, ca şi toate jocurile de noroc, devin distracţii barbare de care 
se leapădă pe măsură ce înţelege şi practică tot mai bine şi mai intens şahul”…

Mihail Sadoveanu

Preşedinte secţia de şah Cs Şoimii Lipova - 
Florin BăLăCEANU

Şi din nou BAL…

O ediţie de excepţie, pregătită de elevii  şi 
diriginţii claselor a XII a  de la Liceul Ata-

nasie Marienescu - Lipova precum şi de Asociaţia 
de părinţi „Gând tineresc”, s-a desfăşurat în 3 no-
iembrie, la Centrul Recreativ Lipova.

Tema balului a fost „Pe loc repaus”, iar în par-
tea de început a programului artistic elevii claselor 

a XII a au transmis un mesaj: binele întotdeauna 
învinge.

Bobocii, elevii din clasa a IX a, cu emoţii, au 
păşit pe scenă s-au prezentat şi au fost supuşi unor 
probe de concurs mai mult sau mai puţin grele. 

Candidaţii la titlul de Miss şi Mister Boboc 
2017 au fost:

• Perechea nr. 1. Ciocoiu Marius, Crocnan Ale-
xandra din clasa a IX a A

• Perechea nr. 2. Todoru Lucian şi Hangan Iuli-
ana din clasa a IX a D

• Perechea nr. 3. Guţiu Bogdan clasa a IX a A şi 
Părăuan Roxana clasa a IX a B

• Perechea nr. 4. Popa Abel clasa a IX a D şi 
Bontea Anca clasa a IX a B

• Perechea nr. 5. Pascu David şi Ţigănescu 
Anamaria din clasa a IX a A

• Perechea nr. 6. Urs Darius clasa a IX a D și 
Iorga Andreea clasa a IX a B

Au câştigat titlul de Miss Boboc – eleva Ţigă-

nescu Anamaria,  iar cel de Mister Boboc - elevul 
Guţiu Bogdan, din clasa a IX a A. 

Toţi participanţii au fost la înălţimea aşteptări-
lor, au depus mari eforturi pentru a se prezenta cât 
mai bine, s-au împrietenit şi au amintiri frumoase 
despre debutul vieţii de licean. 



6. decembrie

 oaia de 
Giarmata

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Felicit pe toţi cetăţenii din Giarmata!
Virgil BUNEsCU, primarul comunei Giarmata

În frumoasa comună Giarmata din judeţul 
Timiş, situată la 13 kilometri de capitala 

Banatului, Timişoara, a fost mare sărbătoare, cu 
prilejul Zilei Naţionale a României, 1 Decembrie. 
La ora 17.00, oamenii s-au adunat cu mic cu mare 
la Casa de Cultură pentru a asista la cel mai frumos 
spectacol de muzică şi poezie închinat eroilor pa-
triei care s-au jertfit de-a lungul istoriei, pentru ca, 
în urmă cu aproape 100 de ani, să aibă loc reîntre-
girea patriei  - Marea Unire. Moldova, Transilva-
nia şi Ţara Românească au devenit una: România.

Trebuie să fim mândri pe unde mergem, 
că suntem români

Aşa cum este normal într-o comunitate civili-
zată şi cu respect faţă de autorităţi şi de cetăţeni, 
chiar la începutul spectacolului, domnul primar 
ing. Virgil Bunescu a avut un mesaj emoţionant 
către locuitori, prin care şi-a arătat respectul şi 
profunda recunoştinţă faţă de eroii care şi-au dat 
viaţa pentru a înfâptui Marea Unire, în 1 Decem-
brie 1918. Redăm în continuare întregul discurs al 
primului om al comunei Giarmata, Virgil Bunescu:

„Astăzi 1 Decembrie, ca în fiecare an, noi, 
cetățenii din Giarmata, împreună cu Primăria și 
Consiliul Local, cinstim această mare sărbătoare, 
care pentru România înseamnă reîntregirea țării. 
Evenimentul s-a înfăptuit în 1 Decembrie 1918. 
Atunci, din toate colțurile României s-au adunat 
oamenii la Alba Iulia în Ardeal, un oraș sfânt al 
românilor. Atunci, s-a înfăptuit Marea Unire. Mol-
dova, Ardealul și Țara Românească au devenit o 
singură țară măreață.

Noi suntem datori să îi cinstim pe cei care 
s-au jertfit, pentru a întregi ţara. Atunci, chiar din 
comuna Giarmata a fost prezentă la Alba Iulia o 
delegație formată din mai mulți cetățeni. Suntem 
datori să ne iubim țara. Trebuie să fim mândri pe 
unde mergem, că suntem români, dar, din păcate, în 
zilele noastre foarte mulți dintre noi pleacă în țări 
străine. Oriunde vom merge și în orice împrejurare 

vom fi, niciodată să nu ne fie rușine să spunem că 
suntem români. Niciodată să nu uităm să ne iubim 
țara, satul, consătenii. România este o țară frumoa-
să, românii sunt oameni frumoși și harnici și știu 
să își respecte țara. Sper că și noi, în Giarmata, cu 
aceste evenimente pe care le organizăm să aducem 
și noi cinstire  celor care acum aproape 100 de ani 
au făcut Marea Unire. Trebuie să păstrăm întreagă 
România Mare. Suntem datori să ne învățăm copi-
ii, să le reamintim permanent că sunt români și că 
țara lor este România, o țară frumoasă și minunată 
- o grădină a Domnului.

 Vreau să mulțumesc tuturor celor care s-au 
ostenit ca azi, 1 Decembrie, să facă acest minu-
nat spectacol artistico-patriotic și să ne facă să ne 
simțim mândri. Mulţumesc Bisericii din Giarmata 
şi consilierilor locali, fiindcă au înțeles că trebuie să 
cinstim cum se cuvine Ziua Națională a României, 
să alocăm sume de bani pentru a organiza această 
mare sărbătoare în comună. Mulțumesc Asociației 
Pro Datina, tuturor celor care au pregătit un spec-
tacol frumos și, nu în ultimul rând, minunaților 

copii-artiști și profesorilor de la Școala Gimnazi-
ală Giarmata, fiindcă de fiecare dată la 1 decem-
brie răspund frumos prin programe artistice. Fe-
licit pe toți cetățenii din Giarmata cu prilejul Zilei 
Naționale. Să spunem: trăiască România, trăiască 
Tricolorul, trăiască Măria Sa Poporul!

Nu este întâmplător că și 30 noiembrie este o 
zi foarte importantă pentru români, Ziua Aposto-
lului Andrei, care a creștinat acest popor. Aceste 
două mari sărbători parcă sunt predestinate să fie 
legate: noi, creștinii români, și noi, România Mare. 
Vă îndemn să fiți patrioți nu numai cu vorba, ci 
și cu fapta. Întotdeauna în tot ce facem să spriji-
nim România. La mulți ani!”, astfel și-a încheiat 
alocuțiunea, edilul comunei.

Azi aducem mărire şi mulţumire lui Dumnezeu
Mihai Venter, preot

Programul artistic foarte frumos şi emoţionant 
a fost deschis de Şcoala gimnazială din Giarma-
ta, la ora 17.00. Minunaţii copii talentaţi au recitat 
poezii patriotice și au interpretat diferite melodii 
populare sau cu tematică legată de înălţătoarea zi 
1 Decembrie. De asemenea, Ansamblul Sânziene 
Bănățene și artiștii de la Pro Datina au continuat 
cu un emoționant spectacol. Soliștii vocali Maria 
Florea, Marius Bodea, Alex Felciuc și Ana Maria 
Ardelean au cântat melodii tradiționale din Banat 
sau patriotice. Grupurile de dansatori au fost coo-
donate de talentata coregrafă Veronica Kretten. In-
vitat special a fost Ciprian Pop, un prieten vechi 
al asociației, Pro Datina. Cu acest prilej, îndrăgita 

interpretă de muzică populară, Maria Petchescu, a 
avut şi ea un mesaj către cetăţeni.

„De 1 Decembrie, de Ziua Națională, suntem 
prezenți la Casa de Cultură pentru a înălța un spec-
tacol de muzică și poezie închinată acestei minu-
nate sărbători a românilor. Îi salut cu dragoste pe 
cetățenii din Giarmata și le urez tuturor românilor, 
oriunde s-ar afla, sănătăte şi numai bine, chiar dacă 
sunt departe de țară”. Fiind o sărbătoare naţională, 
nu putea lipsi un ospăţ delicios cu o masă îmbel-
şugată, udată cu tradiţionalul vin roşu de butuc. 
Aşadar, Primăria şi Consiliul Local Giarmata au 
pregătit celor prezenţi şi tuturor cetăţenilor care au 
trecut prin centrul localităţii 250 de porții de faso-
le cu ciolan la ceaun și 60 de litri de vin fiert. De 
asemenea, artiştii copii care au susţinut spectacolul 
au primit 70 de pachete cu dulciuri şi alte bunătăţi.

În final, redăm şi mesajul preotului Mihai Ven-
ter: „Iată-ne pe toți adunați și astăzi, la Casa de Cul-
tură Giarmata, în 1 Decembrie 2017, în cuget și în 
simțiri pentru a ne aduce recunoștința înaintașilor 
noștri care au înfăptuit Marea Unire în urmă cu 
99 de ani, în data de 1 Decembrie 1918. Dacă azi 
aducem mărire și mulțumire lui Dumnezeu, că ne 
aflăm în acest sfânt lăcaș de cultură, se datorea-
ză în primul rând marilor eroi ai neamului. Putem 
spune că centrul istoric al comunei Giarmata pen-
tru această dată se află la Cernăteaz. Delegația din 
aceste ținuturi, care a mers la Alba Iulia, în 1 De-
cembrie 1918, a fost condusă de preotul Nicolae 
Micluța și de învățătorul Iosif Chișu de la Cernă-
teaz, iar membrii supleanți au fost opt şi conduși 
de primarul Toma, al Cernăteazului, din acea vre-
me. În același timp, vă transmit binecuvântarea 
ÎPSS. Ioan, Mitropolitul Banatului, urările de bine 
și de sănătate, de pace și de bucurie tuturor locui-
torilor comunei Giarmata și tuturor credincioșilor. 
La mulţi ani”, a spus preotul Mihai Venter.

Amintim că, în 16 decembrie, de la ora 16.00, 
va avea loc Festivalul Național de Datini și Co-
linde 2017. Vor fi invitați interpreți de folclor din 
întreaga țară.

Pagină realizată de Gheorghe MIRON
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Remetea Mare

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Ilie GOLUBOV - Primar al comunei Remetea Mare

Înainte de a intra 
în biroul domnului 

primar al comunei Remetea 
Mare, îmi iau răgazul de a 
sorbi din ceșca cu ceai, ofe-
rită cu multă amabilitate de 
secretara dânsului, timp în 
care privesc cu plăcere la 
felul în care angajații primă-
riei își încep ziua de lucru. 
Un sentiment de liniște, de 

destindere, de bucurie a întâlnirii cu colegii am 
deslușit pe chipul tuturor.

Domnule primar, nu ne-am mai văzut de la 
sfârșitul lunii noiembrie, mai exact de la des-
chiderea parcului oferit de primăria pe care o 
conduceți elevilor comunei.

4Ți-a plăcut?
Am scris despre el, și în numărul de revistă 

în care va apărea dialogul nostru va fi găzduit 
și materialul respectiv. Dar ca să vă răspund la 
întrebare: da, mi-a plăcut.

4Acest proiect privind parcurile pentru co-
mună, trebuie să-ți mărturisesc cu deplină sin-
ceritate, este proiectul cel mai drag mie. Draga 
mea, întineresc și eu privind la acești copii bu-
curându-se în spațiile de joacă. Fericită comuna 
în care se aud glasuri de copii.

Domnule primar, oameni veseli și în primăria 

Remetea Mare...  Angajații administrației dum-
neavoastră sunt extrem de pozitivi.

4Roxana, dacă într-o instituție, în care îți 
desfășori activitatea lucrativă, intri fără plăce-
re, mai bine nu vii. Din începuturile activității 
mele ca primar în comuna Remetea Mare, am 
dorit să imprim tuturor colaboratorilor mei o 
atmosferă plăcută. O stare de bine, care stare 
se răsfrânge și asupra cetățenilor care trec pra-
gul primăriei. Sper că am reușit.

Domnule primar, dascăl fiind, îmi fac o dato-
rie de suflet să trec pe la școlile localităților des-
pre care scriu, tot astfel am procedat și cu școala 
din comuna dumneavoastră unde, pe lângă ordi-
ne, curățenie și disciplină, am văzut și lucrători 
muncind de zor la un nou corp de clădire. Despre 
ce este vorba?

4Am considerat necesar ca elevii școlii din 
comuna noastră să se bucure și de o dezvolta-
re fizică armonioasă. În acest sens, ne aflăm în 
faza de finalizare a lucrărilor ce se desfășoară la 
noua sală de sport a școlii.

Când preconizați tăierea panglicii?
4Cu ajutorul bunului Dumnezeu, la sfârșitul 

lunii ianuarie a anului viitor.
Da, vă preocupă tinerii...
4Tot pentru ei pregătesc și două terenuri 

de sport, cu gazon sintetic, unul la Ianova altul 
la Remetea.

Domnule primar, e alta lumina stradală în co-
mună?

4Alta, era necesar. Am schimbat vechile 
becuri, mai exact întregul sistem de iluminat, 
cu unul, zic eu, mai eficient, mai economic.

V-am sunat acum trei zile și erați la Ianova.
4Da, am trecut să mai văd cum se prezintă 

asfaltarea tronsoanelor făcută pe străzile din 
Ianova și Remetea Mare, apoi m-am deplasat 
pe drumul recent asfaltat spre cimitir, apoi pe 
cel ce face legătura dintre strada a II-a cu a III-a 
în Remetea...

Tot pe drumuri, domnule primar.
4Roxana, un primar trebuie să stea în birou 

atâta vreme cât semnează hârtiile. Biroul lui de 
audiențe trebuie să fie ulițile satului. Acolo oa-
menii îți spun păsurile lor fără emoții, acolo sim-
te un primar dacă este al „locului”. Nu în birou.

Splendid bradul din curtea primăriei.
4Mă bucur că îți place. Noaptea, luminat, 

este o frumusețe.
Știți că astăzi, când stăm de vorbă, este ziua 

de pomenire a Sfântului Nicolae?
4Ce zi! Unul dintre cei mai populari sfinți 

ai calendarului. Iată un bun prilej de a adresa 
tuturor locuitorilor comunei Remetea Mare, 
purtători ai prenumelui Nicolae, calde urări de 
sănătate și viață lungă. Lor și tuturor cititorilor 
jurnalului nostru drag, „Banatul”.

Fericitã comuna în care se aud glasuri de copii.

 Un colţ de rai pentru îngeri

Sfârșit de noiembrie, pornesc spre co-
muna Remetea Mare în zori, așa cum 

stă bine călătorului. De o parte și alta a drumului, 
arborii mă îndeamnă, privindu-i, să văd cum „ 
așază toamna dulce miez în cercuri, / amurgul 
vine repede și-adânc, / a ultim fulger ochii verii 
plâng, / gutuia pare-un felinar în neguri...”

Știu de la doamna profesor Mihaela Cepeha, 
director al școlii din Remetea Mare, că azi, pe un 
loc anume, aflat în spatele primăriei, se dă spre 
folosință elevilor școlii din localitate un nou parc 
de joacă.

- Acolo, îmi spunea doamna director, se vor 
desfășura chiar și lecții.

- Ce lecții? mă arăt curioasă.
- Lecții de joc și mișcare la care vor lua parte 

elevii claselor primare din școala noastră.
Până la ora fixată pentru festivitatea de deschi-

dere, admir această locație dedicată pruncuților 
din comună. Totul este nou, fiecare modul este 
bine gândit, felicitări Consiliului Local și Primă-
riei comunei Remetea Mare.

 Mă plimb puțin, încercând să-mi reamintesc 
de anii copilăriei mele din Banatul de munte. 
Clinchetele copiilor mă readuc însă în actuali-
tate, sunt elevii celor două clase primare, clasa 
pregătitoare și clasa I-a, însoțiți de doamnele 
învățătoare Melania Telcean și Laura Teodo-
rescu. Puțin mai în urmă, domnul primar Ilie 
Golubov însoțit de domnul viceprimar Vasile 
Boșchoschi.

După ce ambele clase  au desfășurat ora de 
dezvoltare personală, lecție în care au stabilit 

regulile care trebuie respectate într-un spațiu de 
joacă, reguli care vor fi afișate acolo cu sprijinul 
primăriei, copiii au avut parte și de o discuție li-
beră privind emoțiile pe care le trăiesc în acest 
spațiu de joacă. Emoții pozitive, emoții negative. 
La sfârșit, au fost invitați la… joacă.

I-am privit un timp, apoi, cu pași discreți, 
m-am depărtat. Erau fericiți. De unde știu? Tim-
pul nu mai exista pentru ei. Nici nu mai era ne-
cesar. Dar unde au ascuns ei timpul? Nu știu, Ki-
rillov crede că timpul nu este un obiect, ci o idee. 
Dispare în minte, atunci când ești fericit.Astfel a început parcul...

Pagină realizată de Roxana FURDEAN
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ZIUA UNIRII,
sărbătorită la Dumbrăviţa

Se împlinesc 99 de ani de la momentul 
Marii Uniri de la 1 Decembrie 1918, 

prilej de cinstire a memoriei înaintașilor, a fă-
uritorilor statului român, a celor care au luptat 
pentru țară, neam și tricolor, pentru Unire și 
România Mare. 

Spectacolul dedicat Zilei Naționale, susținut 
de elevii Scolii Gimaziale Dumbrăvița din 
comuna noastră, a avut loc în data de 29 no-
iembrie 2017, de la ora 10.30 la Biserica Or-

todoxă cu hramul Sfântul Vasile cel Mare, în 
prezența multor dumbrăvițeni și ai liderilor 
administrației locale.

 Programul a început cu un parastas în cin-
stea eroilor neamului, după care a avut loc un 
program artistic susținut de elevii clasei a IV-a 
(coordonat de doamnele profesoare Brătules-
cu Elena și Ardelean Sorina). Copiii au purtat 
costume populare românești din toate regiunile 
țării și au fluturat steaguri tricolore.

 Insemnătatea Marii Uniri a fost evocată de 
primarul comunei, domnul Victor Malac.

Pe tot parcursul spectacolului, elevii, deo-
sebit de emoționați, au cântat colinde, cântece 
patriotice românești și au recitat poezii.

 La spectacol au mai fost prezenți și elevi 
din celelalte clase din ciclul primar. Cu toții au 
confecționat cocarde cu tricolorul României, pe 
care le-au oferit tuturor angajaților din Primăria 
Dumbrăvița, precum și   stegulețe tricolore cu 
care au defilat până la Biserica Ortodoxă. 

A dat culoare evenimentului o doamnă care 
a purtat costum popular din Maramureș și a re-

citat, cu emoţie, o poezie patriotică de suflet, 
menţionând că bunicul ei a murit pe front pen-
tru întregirea țării.

De asemenea, domnul Brătulescu Gheorghe, 
maior în rezervă, a purtat o frumoasă ținută mi-
litară de gală.

Toți cei prezenți au primit binecuvântarea 
preoților Vasile Baboș și Adrian Nicola, au cân-
tat imnul și s-au prins în Hora Unirii!

MAREA UNIRE,
sărbătorită la Şcoala Gimnazială Dumbrăviţa

Ziua Națională a României a fost 
sărbătorită la Școala Gimnazială 

Dumbravița, în 29 noiembrie 2017, ora 17.00, 

Sala de evenimente.  
 Doamna profesoară Elena Brătulescu, di-

rectorul școlii, domnul Adrian Nicola, cadrele 
didactice, împreună cu elevii clasei a IV-a A,   
au predat o „Lecție de Istorie” prin Programul 
artistic dedicat zilei de 1 Decembrie. 

A fost un spectacol cu totul special. 
Insuflețiți de emoția momentului, elevii au 

fost adevărați actori. Prin sceneta istorică, prin 
cântecele patriotice, prin apariţia provinciilor 
istorice personalizate prin costume populare 
autentice, elevii au provocat ropote de aplauze 
din partea publicului prezent.

Imnul național a răsunat emoționant și glo-

rios.
La mulți ani, România !

ZIUA NAŢIONALă,
marcată la Centrul de zi Dumbrăviţa

Ziua Națională a României a fost săr-
bătorită așa cum se cuvine și în cadrul 

Centrului de Zi pentru îngrijirea copiilor în 
Dumbrăvița.

Directoarea Alina Lozici împreună cu echi-
pa au pregătit un program artistic cuprinzător, 
în care au fost implicați toți copiii din cadrul 
centrului. 

Serbarea a început cu intonarea imnului 
național, cântat împreună cu publicul, care a 
fost constituit de părinți, rude, managerul Cen-
trulu de zi, domnul Nicolae Constantin, dar și 
primarul localității, domnul Victor Malac. 

Personalul centrului de zi și copiii au purtat 
frumoase costume naționale și au împărţit celor 
prezenți stegulețe tricolore.

Protagoniștii au cântat și au recitat poezii, 

iar la final au încins Hora Unirii, așa cum au 
făcut și strămoșii noștri în 1918, la Alba-Iulia.

Aduc mulţumiri domnului Constantin NICOLAE, pentru sprijinul acordat în realizarea acestei pagini - Roxana FURDEAN
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La mulţi ani cu bine şi numai împliniri, tuturor celor cu inima bună!
Brian Filimon, primarul comunei Măureni

În apropierea 
s ă r b ă t o r i -

lor sfinte şi în pragul    
Noului An, Primăria 
şi Consiliul Local Mă-
ureni trag o linie și 
privesc în spate la cele 
realizate până acum 
pentru comunitate. 
Primarul comunei, 
Brian Filimon, se de-

clară mulțumit de rezultatele administrației, dar 
spune că fără sprijinul locuitorilor comunei nu 
ar fi reușit atât de multe lucruri, fapt pentru care 
le transmite acestora mulțumiri, dar și urări de 

bine cu ocazia sărbătorilor de iarnă: „Dragi lo-
cuitori ai comunei Măureni și dragi cititori ai 
acestui jurnal, iată-ne ajunși în pragul sărbăto-
rilor. Am trecut, împreună, încă un an în cartea 
vieții, un capitol, zic eu, cu rezultate și realizări. 
Sunt sigur că mai avem foarte multe lucruri de 
învăţat, însă având o echipă şi o organizare 
bună, se poate face treabă. Suntem tineri și am 
încercat să lucrăm cât mai bine. Însă ce ne dă 
putere şi resurse sunteți domniile voastre: când 
vedem lumea mulţumită! Comunitatea noastră 
va creşte şi va ajunge acolo unde cu toţii ne do-
rim, cred în acest lucru și știu că va fi mult de 
muncă, însă vă așteptăm să ne veniți în ajutor. 
Nu putem face nimic de unii singuri, pentru că 

noi colaborăm zilnic cu oamenii. Iar cu cât le-
gătura este mai bună, cu atât se pot realiza mai 
multe lucruri vizibile. Acum, la final de an, ca 
reprezentanți ai comunei, atât eu, cât și domnul 
viceprimar Cornel Gabriel Niță, împreună cu 
Consiliul Local, vă dorim ca magia Crăciunului 
să vă umple casele de bunătate, fericire și no-
roc. Credința face posibil orice lucru, speranța 
ne dă putere să continuăm, iar dragostea face 
ca lucrurile să fie mult mai frumoase. Le urăm 
tuturor locuitorilor din Măureni și Șoșdea, pre-
cum și tuturor colaboratorilor noștri, sărbători 
fericite și un an nou mai bun! La mulți ani cu 
bine și numai împliniri, tuturor celor cu inima 
bună!”

Pagină realizată de Diana MIHAI

Primăria Măureni vă 
informează

Începând cu 1 noiembrie, Primă-
ria Măureni emite autorizații pentru 

construcțiile noi pe raza comunei. Astfel, pe 
această cale, le transmitem celor interesați că 
documentațiile pentru obținerea Certificatului 
de Urbanism și a Autorizației de Construire se 
depun la sediul Primăriei Măureni, iar taxele 
sunt cele prevăzute de lege.

Festivalul de Colinde de la Măureni, 
la a patra ediţie

În 10 decembrie, Primăria și Consiliul 
Local Măureni împreună cu Biserica 

Ortodoxă Măureni-Șoșdea au organizat cea de 
a patra ediție a Festivalului de Colinde. Eveni-
mentul cultural a avut loc la Căminul Cultural 
din Măureni, începând cu ora 15:30, cu colinde 
frumoase ale cunoscutei interprete Ramona Vița, 
acompaniată de formația condusă de maestrul 
Petrică Vița, împreună cu Ramona Faur și Cos-
min Popa. Bucurii nemăsurate și surprize fru-
moase au adus și copiii de grădiniță din Grupa 
Mică și cea Mijlocie, conduși de Alina Știopu și 
Luminița Micu, cei de la Grupa Mare, coordona-
tă de Maria Păcurariu și Liliana Moldova, dar și Corul claselor a III-a și a IV-a A și B, condus de 
Bibiana lana și Ramona lana, Corul claselor a V-a și a VIII-a, condus de doamna director Anița 
Strâmbu, și Corul școlii condus de Nicoleta Belu, alături de soliștii Marius Hojda și Alex Orășanu.

După frumosul spectacol de la Măureni, colindătorii – interpreții Ramona Vița, Ramona Faur 
și Cosmin Popa, soliștii Marius Hojda și Alex Orășanu - s-au mutat cu programul artistic la Bi-
serica ortodoxă din Șoșdea, unde, începând cu ora 17, au cântat colinde alături de cei din Grupul 
coral al Parohiei Șoșdea, Corul „Armonia” al Parohiei Bocșa Română, Corul Parohiei din Gătaia 
și grupul de copii al Școlii Gimnaziale Măureni-Șoșdea.

Poliţiştii vă recomandă!

Pentru ca petrecerea sărbătorilor de iar-
nă să fie liniştită, polițiștii vă recoman-

dă să aveţi în vedere un minim de măsuri de 
autoprotecţie. Când mergeți la cumpărături să 

manifestaţi prudenţă în magazinele aglomera-
te, supravegheaţi-vă geanta şi nu o plasaţi în 
coşul de cumpărături de unde poate fi sustrasă 
cu uşurinţă, iar dacă este posibil, folosiţi cardul 
pentru cumpărături. De asemenea, banii să fie 
păstraţi în geantă, borsetă sau într-un buzunar 
inaccesibil altora. În cazul în care plecaţi de la 
domiciliu de sărbători, indiferent de perioada în 
care lipsiţi, rugaţi un vecin de încredere să ţină 
sub observaţie casa şi să anunţe imediat poliţia 
dacă observă persoane suspecte care staţionea-
ză fără motiv în faţa uşii sau care încearcă să 
descuie uşa.

Pentru sărbători petrecute în siguranţă,

Cu urări de bine ajungi cel mai repede 
de Anul Nou la inima celor dragi, fie 

ei rude, prieteni sau colegi. Sau în pragul casei 
lor, dacă eşti colindător. În noaptea de Reveli-
on, colindătorii intră în casele oamenilor şi le 
fac „urături”. Potrivit tradiţiei, colindătorii nu 
trebuie refuzaţi de gazde, deoarece prin urările 
lor aceştia alungă spiritele rele. Așadar, vă do-
rim și noi:

La mulți ani cu sănătate,
Să vă dea Domnul de toate.
Să aveți belșug în casă,
Tot ce vă doriți pe masă.
Să primiți doar vești de bine,
În Noul An care vine!

Primiţi cu uratul?
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Dragan GIORGIEV - preot

Cu o clipă înainte de 
a-l reîntâlni pe Prea-

cucernicul Părinte Dragan 
Giorgiev, paroh al sfintei 
Biserici din comuna Voiteg, 
privind la arborii maiestoși, 
chiar desfrunziți, din preaj-
ma sfântului lăcaș, îmi 
amintesc: „Curând, curând 
o să înceapă iarna / Cu vis-
cole și crivățe urlând. / Cad 

tot mai dese brume și înghețuri / Peste vârfurile 
munților de gând.” Ei bine, în apropierea acestui 
om, blajin ca o adiere de măslin, gândurile mele 
se împrimăvărează.

Părinte, predați religia în cadrul școlii din Voi-
teg. Ce este o oră de religie, Părinte?

4Ora de religie... o enigmă nescrisă. În 
primul rând, în și prin ora de religie, copilul 
relaționează și cunoaște creația lui Dumnezeu. 
Atinge și gustă bunăstarea pe care Hristos o dă-
ruiește necondiționat tuturor. Se împărtășește 
din dragostea lui Dumnezeu, și astfel se unește 
cu Dumnezeu. Ora de religie este fereastra spre 
cer prin care comunicăm mai profund cu Crea-
torul nostru, este puntea de legatură dintre su-
flet și veșnicie.

Cum primesc ei, pruncuții, mesajul dumnea-
voastră?

4În privința mesajului transmis, cred că îl 
primesc cu bucurie, mărturisitor fiind  chipul lor 
zâmbitor la vederea preotului, dar și liniștea ce 
se lasă în sufletele lor. Dar nu pot generaliza, în-

trucât suntem toți diferiți, însă suntem pe calea 
cea bună.

Ce relație s-a statornicit în perimetrul comu-
nei Voiteg, între cele trei instituții fundamentale: 
Biserica, Școala și Primăria?

4Din punctul meu de vedere, există unita-
te! Fiecare instituție își are rolul ei, bine definit și 
conturat. Toate cele trei instituții fundamentale 
trebuie să se completeze una pe cealaltă, să se 
așeze la masa consfătuirilor, să se susțină între 
ele, și astfel împreună să găsească cele mai op-
time soluții de rezolvare a tuturor problemelor 
cetățenilor. Și rămân la acest cuvânt, bucuros 
fiind: unitate!

Părinte, îl putem apropia oare pe Dumnezeu 
doar cu rugăciunea, dacă Îl alungăm pe Dumne-
zeu prin faptele noastre?

4Vorbim despre două lucruri diferite ca și 
textură, dar în același timp foarte apropiate 
ca scop, care nu pot merge separate pe calea 
mântuirii. Hristos ne învață: „Căci precum tru-
pul fără suflet mort este, astfel și credința, fără 
de fapte, moartă este.„ (Iacov 2-26). Dumnezeu 
nu vrea moartea păcătosului, ci să se întoarcă și 
să fie viu. Prin rugăciune devenim mai umili, mai 
conștienți de starea de păcătoșenie în care ne 
aflăm, mai apropiați de bunul Dumnezeu. Dar 
acest fapt trebuie completat cu fapta, aceasta 
rămânând singura mărturisire reală și sinceră 
izvorâtă din suflet. După fapte se cunoaște su-
fletul unui om.

Unde își au lăcașul faptele, părinte?
4Faptele, dragă Roxana, își au izvorul în su-

fletul omului și vin din interior spre exterior și 
nu din exterior spre interior.

 Zis e: «Toți cei care  umblă după slavă ome-
nească și s-au amăgit de grijile acestei lumi la 
sfârșit s-au căit.» Oare chiar toți, părinte?

4Ideea este să înțelegem ce înseamnă 
sfârșitul, și unde îl localizăm. Trebuie definite 
căința, și de unde izvorăște. Ce fel de părere de 
rău cuprinde omul?  Sunt anumite aspecte care 
au un spectru larg, și este foarte puțin probabil 
că voi putea fi în măsură să răspund la aceas-
tă întrebare. În acest moment, petrec cu ochii 
minții un anumit moment din Slujba Învierii, 
marcat printr-un cuvânt de învățatură al Sfân-
tului Ioan Gură de Aur, care spune așa:  ,,De a 
lucrat cineva din ceasul cel dintâi… de a ajuns 
cineva după ceasul al treilea… al nouălea… al 
unsprezecelea…, să nu se teamă de pricina în-
târzierii… și pe cel de pe urmă miluiește și pe cel 
dintâi mângâie”.

Cu siguranță Dumnezeu rânduie fiecăruia 
după suflet, și cred că întrebarea trebuie adresată 
nominal astfel: Ce facem noi pentru mântuire?

4Îngăduiți, preabunule Părinte, să reflectez 
la această întrebare până la următoarea noastră 
întâlnire?

Cu drag.
4 Atunci, primiți rogu-vă, în acest început 

de lună sfântă, calde  urări de sănătate.
Îți mulțumesc, rugându-te să găzduiești, în 

acest frumos jurnal ce poartă numele Banatului 
nostru drag - pentru toți cititorii săi - și urarea 
mea de a avea sărbători binecuvântate!

Dupã fapte se cunoaºte sufletul unui om

Pagină realizată cu sprijinul doamnei director Camelia FOGAŞ

E greu să fii ce ești și totuși
Să nu poți, precum ești trăi,
Să ai palate multe-n visuri 
Și să n-ai unde odihni.

La fel e greu când porți cu tine
Munți de iubire-n viața ta,
Atunci când vrei să-i dai la oameni,
Să nu vrea nimeni să-i ia.

E greu să-l faci să înțeleagă 
Pe cel nedrept ce este drept,
Pe prost de ce este nevoie
De mintea unui înțelept.

De-asemeni, este greu prin lume
Să treci de nimeni întrebat,
Să dai cu pietre în minciună,
Să poți să treci neaplecat.

E greu izbind numai cu vorba
Ce trebuie de-nfrânt să-nfrângi,
Când ai încă de plâns atâtea
Să nu ai lacrimi să mai plângi.

Și iar e greu să aperi cinstea,
Să strigi, să lupți, să fericești,
Să mergi la braț cu adevărul,
Să mori și totuși să trăiești...

Ce-i greu
Virgil CARIANOPOL

Dragi locuitori ai comunei Voiteg

Aflându-ne în luna nașterii Mântuitorului nostru Iisus Hristos, îmi revine deosebita bucurie 
de a vă adresa, atât în numele meu, cât și al Consiliului Local al Primăriei comunei Voi-

teg, sincere urări de sănătate, viață lungă și bucurii de la copii.
Iar pe voi, tineri elevi ai Voitegului, vă rog să nu uitați niciodată vorbele Mântuitorului: „Cel 

ce va face și va învăța, acesta mare se va chema în împărăția cerurilor.”
Bunul Dumnezeu să binecuvânteze casele voastre!

Mesajul domnului primar

Primar, Tudor MARINEsCU

Eu sunt român, tu eşti român, noi suntem români!

Să gândim, să simțim și să ne rugăm 
românește, căci bunul Dumnezeu e un 

bun român. În viața noastră de zi cu zi, dar mai 
ales în aceste zile de sărbătoare, să oferim ce-
lor din jurul nostru daruri și semne ale bucuri-
ei. Să aducem bucurie în casele și în sufletele în 
care se află tristețe, singurătate, boală și sărăcie, 
suferință și înstrăinare.

Să răspundem iubirii nemărginite a lui Hris-
tos cu faptele iubirii nostre frățești, știind că 
adevărata credință este credința „lucrătoare prin 
iubire” (Galateni 5.8).

Vă doresc, iubiții mei frați și surori din Paro-
hia Folea, tot binele, gânduri bune și curate să vă 
însoțească, să vă bucure de sfintele sărbători și 

de viața dăruită de Dumnezeu.
Cu dragoste părintească și duhovnicească,

Mesaj din Folea

Preot - Ioan săLVAN

Din caseta cu bijuterii a bibliotecii
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Din albumul şcolii 
din Bata

A trecut vara, dar „drumeția cu bicicletele a 
fost sănătoasă, eficientă și agreabilă”, ne-a asigu-
rat  doamna Delia Micurescu, inițiatoarea aces-
tei excursii pe două roți, efectuată sub auspiciile 
„Școala altfel” la Bata.

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Ioan MICURESCU - Primar al comunei Bata

Ori de câte ori mă 
aflu la Bata, vre-

me de o clipă, revăd satul 
prin ochii mereu altui poet. 
În acest sfârșit de toam-
nă, până să ajung la sediul 
administrației, prin ochii lui 
Rilke: „Cad frunzele ca de 
departe, cad / de parcă și 
grădinile celeste / pălesc, iar 
în căderea lor nu este / decât 

refuz… / Și-n nopți, pământul greu / cade-n sin-
gurătate dintre astre.

Domnule primar, sunteți unul din primarii 
aleși și realeși, respectați și prețuiți de consă-
teni. Cum se dobândește admirația și prețuirea 
oamenilor din așezarea ta? Știut fiind că nimeni 
nu este profet în satul lui?

4Roxana dragă, aprecierea în administrație 
se dobândește, de regulă, după realizări, după 
fapte.

Care e rolul primordial al primarilor?
4Rolul nostru, al primarilor în comunitățile 

pe care le „păstorim”, este să ridicăm, în primul 
rând, standardul de viață al oamenilor care lo-
cuiesc aici. Sigur, pentru a realiza acest lucru, 
trebuie să-ți îndrepți atenția spre acele extrem 
de importante obiective de infrastructură și 
când spun infrastructură nu mă refer strict la 
ceea rutieră, nu, sunt și altele la fel de importan-
te, între care cea pietonală nu trebuie neglijată 
deloc. Dar, nu trebuie ocolite nici instituțiile ce 
se cer reabilitate, instituții subordonate nouă și 
unde, neavând o colectare financiară suficientă 
pentru a ridica altele noi, se impune aducerea 
acestora la standardul la care să poată asigura 
confortul optim copiiilor ori funcționarilor ce își 
petrec orele de studiu sau activitatea lucrativă 
în aceste spații.

Când ne-am întâlnit în fața primăriei, v-am 
văzut venind dinspre carieră.

4Da, în acest an, m-a preocupat, am acor-
dat o atenție prelungită, ca să spun astfel, dru-
mului comunal care merge spre carieră, drum 
pe care l-am reabilitat prin aplicarea unui nou 
covor de asfalt.

Pe ce porțiune?
4Pe aceea de intravilan.
De ce ați insistat cu atenția pe această porțiune 

de drum?
4Cum de ce? Pentru că, în timp, s-a creat un 

disconfort extrem de neplăcut pe acest drum, 
de către acele camioane uriașe ce se îndreaptă, 
zilnic, cu piatră spre culoarele europene. Roxa-
na, oamenii care vin în gostie la noi sau se reîn-
torc la anii pensionării își doresc să aibă parte 
nu numai de liniște, ci și de o parte din ceea ce 
au lăsat în urmă în mediul urban.

Câți kilometri, din drumul despre care am 
vorbit, s-au realizat cu sume din bugetul propriu 
al administrației.

4Doi kilometri.
Domnule primar, înainte de a fi punctuală 

la întâlnirea cu dumneavoastră, am trecut prin 
apropierea unor tradiționale lăcașe de cultură.

4Da, bănuiesc că te-ai oprit și la Țela.
Da.
4Ei, Căminul Cultural din Țela s-a ce-

rut reabilitat. Roxana, el are, asemeni mul-
tor așezăminte asemănătoare, un caracter 
multifuncțional. În astfel de locuri, în mediul 
rural, se țin spectacole, se țin  nunți, întruniri, 
pomeni, ori și din acest motiv, noi nu numai că 
am reabilitat acea clădire, dar am și dotat-o cu 
tot ce am considerat că este nevoie: bucătărie, 
mobilier, veselă, s.a.m.d.

Domnule primar, cunoașteți că, ori de câte ori 
vin în zonă, nu ocolesc niciodată Bulciul. Și aco-
lo am văzut un spațiu asemănător, reabilitat cu 
multă grijă.

4Căminul de la Bulci este relativ recent con-
struit, prin anii '70 dar și acolo a fost nevoie de 
reabilitare. De reabilitare atât în exterior, cât și 
în interior.

Investiții serioase.
4Roxana, câteva miliarde. Bani vechi, dar 

miliarde!
La învățământ?
4Acolo avem, pe PNDL 1, lucrări de reabili-

tare la „Grădinița cu Program Normal”, precum 
și la școala cu clasele I – IV din Bata, care va de-
veni, la sfârșitul lucrărilor, un obiectiv cu care 

să ne mândrim. Sigur ne mândrim și acum cu re-
zultatele elevilor, motiv pentru care dorim să le 
oferim și un spațiu adecvat pentru învățătură. 
Și când spun asta, mă gândesc chiar și la grupu-
rile sanitare moderne și calculate în funcție de 
numărul de copii.

Am văzut, la intrarea în primărie, un acoperiș 
nou.

4Nu numai la primărie ci și la Căminul Cul-
tural. Acoperișurile s-au „cerut” schimbate ca 
urmare a zilei de 17 septembrie, când și asupra 
noastră s-a năpustit stihia. Vezi tu, Roxana, 
oamenii vorbesc de viteza luminii, de piese de 
schimb umane, ca pentru mașini, uitând, parcă 
voit, de neputința care le mărginește puterile 
și viața. Nu a fost clădire pe raza comunei mele 
dragi care să nu fi fost lovită de această… tor-
nadă. În Bacăul de mijloc am avut dezvelit tur-
nul bisericii.

Și bani?
4Bani au primit doar instituțiile, dar oa-

menii, Roxana? Oamenii? Hai să-ți mărturisesc 
ceva: În urma unei evaluări a pagubelor, făcu-
tă de mine, eu am solicitat Guvernului suma 
de 30.000 de lei și comisia m-a întrebat dacă 
nu este prea mult. Sigur, evaluarea făcută de 
mine seara în grabă sub imperiul stresului ine-
rent unui astfel de moment, nespecialist fiind, 
luând în considerare că doar închirierea unei 
schele cu ajutorul căreia să ajungi la turnul bi-
sericii, la tabla pierdută, elementele de struc-
tură la care va trebui să intervenim, celelalte 
obiective avariate, m-au condus spre suma ce-
rută. Ei bine, cei îndrituiți să ne aprobe suma 
cerută, sumă care, repet, la început li s-a părut 
mare, cântărind, poate cu mai multă pricepere 
decât mine, au căzut de acord că suma cerută 
este exactă.

Domnule primar, aș dori să vorbim despre 
apropiata «Caravană a Tradițiilor», dar…

4Caravana Tradițiilor, Roxana, nu a ocolit 
satul Bata niciodată, dar nu vrei să vorbim des-
pre acest eveniment, ce va avea loc în data de 
10 decembrie a.c., după ce el se va desfășura?

De acord, domnule primar.

Caravana Tradiþiilor nu a ocolit satul Bata niciodatã!

Pretutindeni, se vede mâna de amfitrion harnic şi 
priceput a colegului meu Ioan Micurescu

Ilie TODAŞCă – Primar al comunei săcălaz

Din zestrea cu impresii păstrată în memoria reportofonului, im-
presii ale unor personalități invitate și prezente la „Festivalul 

de Muzică Folk”, ori la „Festivalul Vânătorilor din Bata”, sau , de ce 
nu? la amândouă, am selectat pentru această ediție scurtul meu dialog 
cu domnul Ilie Todașcă, primarul comunei Săcălaz:

- Parcă v-am zărit și la festivalul folkiștilor, domnule primar? încerc 
eu să-l ademenesc în plasa dialogului.

- Cum Roxana, mă dojenește dânsul părintește, m-ai văzut și nu ai 
venit să stăm de vorbă?

– Aflându-vă mereu între oameni, sunteți, uneori, greu de abordat. 
Dar hai, spuneți-mi, cum vă simțiți la această „paradă” a vânătorilor?

– Bine ai spus: „paradă”, sunt încântat de tot ce văd astăzi la Bata. Dar, pretutindeni, se vede mâna 
de amfitrion harnic și priceput a colegului meu Ioan Micurescu. Și știi ce mă bucură? Bata este onorată, 
la acest „Festival al Vânătorilor”, de un număr imens de personalități județene și nu numai. 

Impresii de la sărbătorile noastre
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Festivalul de Colinde, 
de sfântul Nicolae, la Biled

Cu prilejul zilei închinate Sfântului Ni-
colae, joi, 7 decembrie, a fost mare săr-

bătoare în frumoasa comună Biled, din județul 
Timiș. Primăria, Consiliul Local și Liceul Teh-
nologic din localitate au organizat tradiționalul 
„Festival de Colinde, ediția a patra, 2017”. 
Evenimentul a trezit un interes foarte mare 
cetățenilor. Impozantul Cămin Cultural, situat 
chiar în centrul comunei, a fost arhiplin. Oa-
menii au venit să îi admire pe scenă pe cei mai 
tineri locuitori ai Biledului: copiii-artişti.

Lăsaţi-vă sufletul să renască odată cu magia 
Crăciunului!

Astfel, eleviii din clasele pregătitoare I a și a 
II-a, costumați cu căciula roșie cu moțul alb în 
cap a lui Moș Crăciun, îndrumați de doamnele 
profesori Alina Tatinoiu, Camelia Pașca și Adri-
ana Tomescu, au deschis emoționantul specta-
col de colinde, de muzică și poezie creștină, în 
aplauzele mulțimii: părinţi, bunici, profesori, 
educatori şi învăţători.

De la început, micuţii au dorit să transmi-
tă celor prezenţi emoţii adânci, gânduri bune, 
urări de sănătate, împliniri și bucurii cu prilejul 
sărbătorilor de iarnă. „Bucurați-vă de pace, de 
lumină și căldură, alături de cei dragi. Lăsați-vă 
sufletul să renască odată cu magia Crăciunului. 
Dăruiți din toată inima, în spiritul sărbătorilor 
Nașterii Domnului și în speranța ce sosește prin 
noul an”, a fost mesajul lor către cei prezenți în 

minunatul lăcaș de cultură bilezean.
„Vine, vine, Moș Crăciun!”, „Domnul s-a 

născut!”, „Clinchet de zurgălăi”, „Steaua”, 
„Moș Crăciun a sosit în oraș”, „Florile dalbe”, 
„Leru-i ler și dalbe flori”, „Iată vin colindători”, 
acestea au fost câteva dintre frumoasele colinde 
pe care micuţii le-au interpretat cu mare pasiu-
ne şi veselie, spre bucuria spectatorilor. Apoi, 
au urmat elevii claselor a III-a A și a III- a B, 
care au recitat poezii, au spus colinde vechi din 
bătrâni și chiar au dansat pe scenă, pe muzica 
lui Fuego, în aplauzele părinților, învățătorilor 
și profesorilor.

Mesajul domnului primar Cristian David

Tânărul primar al comunei Biled, domnul 
Cristian David, supranumit și „Omul faptelor”, 
a fost, tot timpul, alături de cei mici, în mijlocul 
sătenilor şi a transmis următorul mesaj: 

„Acest festival aflat la a patra ediție este de-
dicat atât copiilor din localitate, cât și tuturor 
cetățenilor comunei, elevii fiind cei care sunt și 
actorii implicați direct în desfășurarea specta-
colului. Sunt copiii noștri și merită toate aplau-
zele și toată atenția noastră. „La mulți ani!” vă 
doresc copii, părinți, profesori, diriginți și edu-
catori și îi doresc un „Bun venit”! şi lui Moș 
Crăciun, care a sosit cu sacul plin cu daruri 
pentru elevi. Moșul, împreună cu Liceul tehno-
logic, Primăria și Consiliul Local Biled. Eu vă 
doresc tuturor „Sărbători fericite!” și „La mulți 
ani!”.

„Mulțumim domnului primar Cristian 
David și domnilor consilieri pentru sprijinul 
acordat în desfășurarea acestei manifestări 
cultural-folclorice, mulțumim colegilor care 
au pregătit aceste cadouri pentru micuți și vă 
dorim „Sărbători fericite!” şi să aveți sărbători 
frumoase cu multă zăpadă, dacă se poate”, a 
fost mesajul-răspuns al Corpului Didactic al 
„Liceului Tehnologic Biled”, la această sărbă-
toare.

Fiind un eveniment aşa de important, vă pre-
zint şi opinia a doi seniori, locuitori ai comunei:

„Sărbătoarea creștină a Sfântului Nicolae 
este moștenită din trecut și noi o respectăm din 
generație în generație. Este o manifestare foar-
te frumoasă”, a spus Viorel Iezan, președintele 
Asociației Pensionarilor din Biled.

„Sunt în țară 520.000 de români cu numele 
de Nicolae și vreo 210.000 de femei cu numele 
Nicoleta. Este motivul principal pentru care se 
sărbătorește Sfântul Nicolae cu mare fast din 
generație în generație. Este sărbătoare mare în 
Biled,  în cinstea Sfântului Nicolae, și fiindcă se 
apropie Crăciunul și vine și Anul Nou. Noi, la 
Clubul pensionarilor, l-am sărbătorit pe Sfântul 
Nicolae jucând remi și bând un pahar de vin 
fiert cu mirodenii”, ne-a declarat seniorul Ioan 
Tamaș, colonel în rezervă. 

După terminarea „Festivalului de Colinde” 
şi după ce copiii au primit cadourile, toți cei 
prezenţi au ieșit în centrul comunei Biled. La 
17.30, au fost aprinse luminile bradului împo-
dobit de Crăciun şi a fost dat startul sfintelor 
sărbători de iarnă 2017. 

Amintim că, în 20 decembrie, Primăria și 
Consiliul Local Biled vor organiza Sărbătoarea 
Ignatului, a doua ediție. În centrul localității va 
fi sacrificat un porc sau doi, iar cei mai pricepuți 
cetățeni vor prepara toate produsele tradiționale 
din carne de suină – cârnaţi, tobă, caltaboşi, iar 
toți locuitorii sunt invitați la o friptură și la un 
pahar de țuică și de vin fiert. Poftă bună!

Pagină realizată de Gheorghe MIRON
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Gerhard ȘAMANțU - consilier local al Primăriei Deta

Domnul Gerhard 
Șamanțu reprezin-

tă, în dialogul cu mine, atât 
Forumul Democrat al Ger-
manilor din Deta, unde, 
alături de doamna sa, con-
duce formaţia de dansuri 
germane „Edelweiss”, cât 
și administrația locală a 
orașului, ca fost viceprimar 
și actual consilier local.

Se întorc nemții în Deta, domnule Șamanțu?
4Să știți că da. Sunt familii care, reîntorcân-

du-se, și-au reclădit case și o lungă perioadă din 
an locuiesc în orașul copilăriei lor.

Câți membri are în componența sa ansamblul 
„Edelweiss, acest grup de dansuri germane?

4Este format din 35 de persoane. Avem co-
pii care vin de la vârsta de cinci ani, până la 16 sau 
17 ani. Un grup tânăr și cu care dorim să facem 
multe spectacole frumoase.

În paralel cu această postură de îndrumător 
artistic, vă aflați în cadrul Consiliului Local al 
orașului Deta și în demnitatea de consilier. Aţi fost 
şi viceprimar…

4Da, sunt consilier aflat la primul mandat 
și am fost o perioadă de două mandate vicepri-
mar. Pot să spun că am colaborat, ca viceprimar, 
foarte bine cu domnul primar Roman. Timp în 
care orașul Deta s-a schimbat vizibil. O schim-

bare la care un aport aparte l-au avut și multele 
investiții. Firmele care au creat locuri de mun-
că pentru oamenii orașului. Domnișoară Diana, 
orașul Deta nu are șomeri!

V-ați aflat în echipa administrativă a domnului 
primar Roman, deci pot să vă întreb despre reali-
zările acelei perioade…

4În mare parte, noi ne-am axat în special pe 
infrastructură, pe refacerea străzilor, a drumuri-
lor. Împreună cu domnul primar Petru Roman, 
o atenție aparte am acordat-o, la vremea aceea, 
apei, canalizării, iar recent s-au finalizat lucrările 
la o stație de epurare, lucrându-se în continuare 
la o stație de prelucrare a apei…

Investiții mari!
4Evident, și noi investiții și proiecte se află 

în derulare.
Ce își dorește în prezent administrația locală? 
4Să continue efortul de ridicare a orașului 

Deta la un stadiu la care cetățenii săi să fie mân-
dri de el. Țin să consemnați un adevăr: multe 
lucruri nu s-ar fi realizat în Deta fără domnul 
primar Roman! Orașul de azi poartă amprenta 
dumnealui.

Am vorbit, iată, de latura administrativă a 
muncii dumneavoastră, astfel încât mă voi întoar-
ce la dorința de a afla dacă sunteți mulțumit de 
viața culturală a orașului?

4Foarte mulțumit! De ceva vreme, împre-
ună cu domnul primar Roman, am demarat un 

proiect multicultural, cu grupe mai mici, frânturi 
de grupe, ca să zic așa, care în timp s-au dezvol-
tat admirabil, îndreptându-se apoi fiecare înspre 
etnia căreia îi aparține: română, germană, sârbă, 
maghiară, s.a.m.d.

Deci, nu trebuie să ne mire faptul că orașul 
Deta este mereu în fruntea concursurilor…

4Sigur că da, dar pentru a ajunge aici, trebu-
ie să salut sprijinul acordat atât de Consiliul Local 
al orașului nostru, cât și de conducerea Forumu-
lui Democrat German. Și lucru de luat în seamă, 
pe lângă sprijinul acordat acestor grupuri de Pri-
măria orașului Deta, ele mai sunt susținute și de 
etniile pe care le reprezintă.

Domnule Șamanțu, am trecut prin activitatea 
administrativă, am comentat și pe cea cultural-ar-
tistică, dar cu activitatea sportivă cum stăm?

4Activitatea sportivă nu este lăsată în urmă, 
se dezvoltă destul de bine, preluarea ștafetei, 
care are loc la schimbul generațiilor, făcându-
se cu rezultate bune. Este adevărat, o susținere 
aparte are sportul rege, fotbalul. Dar aceeași 
atenție, administrația o acordă și altor discipline 
sportive ce fac parte din clubul orașului.

Trebuie să vorbim și despre învățământ…
4Cu siguranță, dar învățământul la Deta a 

fost mereu performant, asigurându-se o conti-
nuitate liniară de-a lungul anilor. E bine să afle și 
cititorii jurnalului regional „Banatul” că la Deta 
avem nu numai liceu, ci și școli profesionale.

Multe lucruri nu s-ar fi realizat în Deta fãrã domnul primar Roman!

sărbătorile de iarnă să vă aducă sănătate, fericire şi dorinţe împlinite. La mulţi ani!
Petru Roman, primarul oraşului Deta

În apropierea sărbătorilor de iarnă, prima-
rul Petru Roman şi Consiliul Local Deta 

transmit urările lor de bine locuitorilor oraşului: 
„De sfintele Sărbători să deschidem uşa pentru 
oaspeţi dragi şi inima pentru speranţă, bucurie şi 
lumină. Să fim mai buni şi să privim înainte cu 

încredere, ştiind că, dacă avem credinţă, drumul 
din faţa noastră va fi unul bun. Vă dorim ca săr-
bătorile de iarnă să vă aducă sănătate, fericire și 
dorinţelor. Crăciun fericit şi La mulţi ani!”

În 22 decembrie este ziua de naștere a edilului, 
care va împlini 63 de ani. La ceas aniversar, şi 

noi, cei din redacţia Jurnalului Interregional Ba-
natul, în frunte cu domnul preşedinte Vasile Todi, 
transmitem domniei sale urări de bine, prosperi-
tate, succes în proiectele demarate, multe bucurii 
şi sănătate. La mulți ani, domnule primar!

Balul Bobocilor, 
la Liceul Tehnologic din Deta

În 17 noiem-
brie a avut 

loc Balul Bobocilor 
la Liceul Tehnolo-
gic „Sf. Nicolae” din 
Deta, care a ajuns anul 
acesta la a patruzecea 
ediție, sub coordona-
rea doamnei profesor 
Lenuța Galamboș. 
În concurs au intrat 
16 adolescenți foarte 

talentați, probele stabilite punând în cântar atât abilitățile artistice ale 
elevilor, cât și cultura lor generală. Proba surpriză a constat în recita-
rea unei poezii, textele fiind la prima vedere și diferite pentru fiecare 
participant. La final au fost aleși șase câștigători: Miss Boboc - Oana 
Prelipcean, Mister Boboc - Răzvan Huțu, Locul II - Rădoi Alexia (Regi-
na Balului), Popovici Mihai - Regele Balului, Locul III - Vesna Giorici 
(Prințesa Balului) și Dvorac Adrian (Prințul Balului). Balul s-a încheiat 
cu recitalul  interpretei Anastasia Sandu, invitata specială a elevilor.

Pagină realizată de Diana MIHAI

La mulţi ani, 
România!

În 29 noiembrie a avut loc serbarea organizată pentru Ziua Națională a 
României. Sub coordonarea doamnelor profesoare Lenuța Galamboș 

și Nicuța Spătăreanu, elevii din clasele VIII-XII au realizat scrisori pentru 
România, pe care le-au citit în fața publicului, iar ansamblurile folclorice au 
organizat dansuri tradiționale. Și-au dat concursul ansamblul sârbesc “Sve-
ti Nikola”, condus de instructoarea Diana Tătărușanu, ansamblul bulgăresc 
„Coronița”, sub coordonarea doamnei profesor Ana-Maria Tapanov, dar și 
ansamblul maghiar ,,Margaretta”, sub coregrafia doamnei Clara Stanciu, pre-
cum și ansamblul românesc coordonat de instructor-coregraf Cătălin Voicu. 
Programul a continuat cu un cântec bulgăresc interpretat de Frank Tapanov 
și câteva melodii populare românești ale artistei Narcisa Ungur, acompaniată 
de instrumentistul Deian Giurgev. Profesorul de muzică Darius-Adrian Teucă 
și corul de elevi al liceului nostru au deschis serbarea cu imnul României -  
„Deșteaptă-te române” - și au încheiat cu ,,Noi suntem români”, cântec mult 
îndrăgit și aplaudat de comunitatea locală participantă la acest spectacol.

Ambele evenimente s-au realizat sub conducerea doamnei director Letiția 
Morariu și a doamnei director adjunct Simona Loredana Rădoi, susținute  
de Asociația de Părinți ,,Grup Școlar Sf. Nicolae Deta” și de Primăria Deta, 
reprezentată de domnul primar Petru Roman. Le mulțumim tuturor celor 
implicați pentru dăruire și, fiind ultimul articol din acest an, le urăm multă 
sănătate, fericire și tradiționalul „La mulți ani!”.

Prof. Cristina VâLCEA



14. decembrie

 oaia de 
Topolovãþu Mare

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Campioni 
ai comunei noastre

Ioan Alin 
I o v ă -

nescu din Ictar 
Budinț, unul din 
membrii fonda-
tori ai clubului 
de Skanderbeg, 
dublu campion 
național, la am-
bele brațe alături 
de colega sa de 
club, Adina Pa-
ven, campioană 
națională la tine-
ret fete.

Rodica SECULI - Contabil-șef

Doamna Rodica Se-
culi, contabilul-

șef al Primăriei comunei 
Topolovățu Mare, se află în 
cadrul acestei administrații 
de 17 ani. O doamnă cu o 
privire senină, bucuroasă de 
oameni și mereu cu o vor-
bă caldă pentru cine îi tre-
ce pragul biroului. Chiar și 
pentru jurnaliști...

Doamnă Seculi, sunteți din comuna...
4Nu, eu sunt din satul Ficătari. Eu am venit în 

comuna Topolovățu Mare în anul 1983.
Fyghatar...
4Așa, cu acest nume îl întâlnim în prima 

atestare documentară ce datează din 1320.
Povestiți-mi, vă rog ceva legat de satul dum-

neavoastră de baștină.
4 Ce cred eu că merită să consemnați este 

legat de biserica de astăzi, care a fost construi-
tă în 1890, pe locul vechii biserici de lemn, con-
semnată de cronica parohiei la 1770. Înainte de 
aceasta, Ficătarul a împărțit aceeași biserică cu 
satul vecin Drăgoiești, iar biserica, interesant, se 
află la chiar mijlocul distanței dintre cele două, 
pe un loc pe care și astăzi se găsește un stâlp de 
hotar cu numele „la biserică”.

Ficătari fiind lo o depărtare de Topolovăț de…
4De 18 km.
De la fată în casa părintească, ați venit noră în 

Topolovăț.
4Da, noră la familia Seculi.
Familie căreia i-ați dăruit apoi doi copii 

frumoși.
4 Doi copii cu care, ca orice mamă, mă mân-

dresc. Un fecior de 29 de ani și o fată de 31 de 
ani.

Să vă trăiască!
4Și dumneata asemenea.
Aveți în grijă ceva de preț din primărie, banii 

ei. Știind că banii aduc griji, vă întreb dacă plecați 
tot cu gândul la ei în concediu?

4Domnișoară Roxana, mă crezi sau nu, dar 
eu n-am plecat în concediu niciodată în sensul pe 
care oamenii, în marea lor majoritate, îl acordă 
acestei vacanțe. Dacă am plecat, am plecat 3 – 4 
zile.

În câți ani de activitate?
4În 20! Dragă, aici este nevoie în permanență 

de cineva, pentru că a lucra într-o primărie, în-
seamnă a lucra pentru toată comuna. Dumneata 
nu vezi? Unul intră, altul iese!

Așa este și la domnul primar?
4Tot așa. Că ați adus vorba de domnul pri-

mar, e bine să consemnezi dumneata la „foa-

ie”, că, de la venirea domnului primar Doța, 
s-a schimbat fața comunei. Un om tânăr, care 
iubește oamenii și căruia îi place să facă lucruri 
frumoase și durabile pentru comunitate. Un das-
căl cu care am lucrat și înainte de a fi ales primar.

Colegi ai dumneavoastră, din alte administrații, 
se cam „plâng” de încasări. Dumneavoastră?

4Nu avem a ne plânge, stăm bine, dar, după 
cum se știe, există și familii cu probleme pe care 
trebuie să le înțelegem.

Cum ați încheiat anul trecut?
4Cu economii de 8 miliarde, bani vechi, 

rămași la buget. Dovadă a folosirii judicioase a 
banului public de către administrația noastră.

Ați avut și investiții serioase.
4Da, anul acesta, printre altele, am finalizat 

și proiectul din satul Iosifalău, așteptând să de-
marăm lucrările proiectului de canalizare în satul 
reședință de comună. Iar prin efortul domnului 
primar, mai avem aprobate trei proiecte pe fon-
duri europene.

Vin sărbătorile, doamnă Seculi…
4Și noi venim în întâmpinarea lor, pregătind 

pachete pentru copiii comunei noastre. Și când 
spun asta, mă refer nu numai la elevi, ci și la pri-
chindeii de la grădiniță. Și facem acest gest cu 
aprobarea Consiliului Local.

Domnul primar Doþa a schimbat faþa comunei

Mulţumiri şi recunoştinţă tuturor
Prof. Ovidiu DOŢA, Primar al comunei Topolovăţu Mare

La mijlocul lunii noiembrie, în drumul meu 
spre casa părintească din Banatul de munte, 

opresc preț de câteva minute la intrarea în comuna 
Topolovățu Mare, privind cu plăcere la sutele de 
elevi care, „înarmați” cu sape și hârlețe, plantau de 
zor puieți de stejar. Puteam să nu opresc? Zărindu-
mă, domnul primar Ovidiu Doța se grăbește să-mi 
spună că ceea ce văd este rodul tratativelor pe care 
dânsul le-a purtat cu ceva vreme în urmă cu cei 
din conducerea Auschan Timișoara. „Am conve-
nit, cu cei din conducerea Auschan -  îmi spune 
domnul primar – să înființăm un parc natural, pe 
care să-l întreținem noi și căruia să-i dăm utilita-
tea specifică trebuințelor comunitare, punând la 

dispoziție un teren de 2,5 ha., aflat în apropierea 
șoselei naționale și a viitorului stadion, ale cărui 

lucrări urmează să înceapă anul viitor. Vom avea 
și o instalație de nocturnă, vestiare moderne, iar 
dacă discuțiile cu investitorul austriac vor da roa-
de, vom avea și un Aqua Parc în acest perimetru.” 
Am mai aflat de la domnul primar că numărul de 
puieți ce se plantează este de 8.300, iar numărul 
elevilor aflați la lucru, de 450. „Dar pe lângă acești 
liceeni – continuă domnul primar – ne-au venit în 
ajutor funcționarii de la primărie, consilieri locali, 
elevi ai școlii noastre, precum și cetățeni ai comu-
nei. Tuturor, le adresez sincere mulțumiri, iar con-
ducerii Auchan, recunoștința noastră pentru faptul 
că au ales să deruleze acest program de împădurire 
în comuna noastră.

Rubrica şcolii 
din Topolovăţu Mare

Dragi elevi, pentru a evita să regretați înscrierea la instituții de învățământ cu nivel scă-
zut, în marea lor majoritate particulare, vă informăm că QS University Rankings: EECA 

2018 a făcut clasamentul celor mai bine co-
tate universități din România pentru anul vii-
tor. Pe primul loc se situează Universitatea din 
București, urmată de universitatea Babes Bolyai 
din Cluj Napoca și universitatea Alexandru 
Ioan Cuza din Iași. Cele două orașe își împart 
supremația în topul universităților, fiecare cu 
câte trei.

Iată topul complet:
1. Universitatea București
2. Universitatea Babes Bolyai din Cluj-Napoca 
3. Universitatea Alexandru Ioan Cuza din Iași
4. Universitatea de Vest din Timișoara
5. Academia de Studii Economice București

Pagină realizată de  Roxana FURDEAN



15. decembrie

 oaia de 
Victor Vlad Delamarina

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Trecerea vacilor de la păşunat la stabulaţie

Odată cu sezonul rece, vacile de lap-
te și de carne care s-au bucurat de 

pășune sunt trecute în stabulație. Această 
tranziție poate avea efecte directe asupra 
sănătății bovinelor. Problemele apar cu 
precădere în perioada de stabulație. Ca și 
recomandări ar fi curățarea ongloanelor și 

copitelor asociate cu băile cu formol. Se va acorda o atenție deosebită tauri-
lor de reproducție, întrucât această problemă influențează negativ dorința de 
montă.

 O afecțiune podală ce apare în perioada de stabulație și care afectează picioa-
rele în zona chisitei, cu o inflamare și sensibilizare a acesteia, este șchiopătura. 
Animalul prezintă pe lângă șchiopătură și durere la atingere și dificultate la ridi-
cat și șezut. Tratamentul se aplică în funcție de diagnostic, pus pe seama cauzei 
mecanice sau neuronale.

Medicul nostru veterinar vă atenţionează…

Dr. Vasile VIŞăOAN

Ioan Cristian CARDAȘ - Primarul comunei Victor Vlad Delamarina

ªtiind că ziua de 1 
Decembrie va fi 

sărbătorită premergător de 
pruncuții comunei Victor 
Vlad Delamarina, m-am în-
dreptat de cu zori spre ei. 
Drumul spre această fru-
moasă așezare îmi oferă me-
reu bucurii nebănuite. Bună-
oară, în ziua aceasta , în care 
deasupra dealurilor din jurul 

comunei, am admirat, planând lent, fără cel mai 
mic foșnet, păsări. După un timp, jocul lor de a tre-
ce prin forța inerției, una pe lângă cealaltă, care se 
ridica sus, m-au captivat în asemenea măsură încât 
era să și întârzii la bucuria spectacolului la capătul 
căruia am dialogat cu domnul primar Cardaș.

Domnule primar, întâlnindu-ne la sărbă-
toarea închinată zilei de 1 Decembrie, la care 
emoționantă a fost evoluția pruncuților grădiniței, 
nu pot să nu remarc preocuparea dumneavoastră 
pentru educație, sprijinul pe care îl acordați copi-
ilor și elevilor.

4E adevărată constatarea dumneavoas-
tră, în acest an școlar, care a început în luna 
septembrie, am reușit să oferim copiilor, elevi-

lor comunei noastre, transport școlar gratuit. 
Domnișoară Roxana, dumneata, ca dascăl, știi la 
fel de bine că școala, cum spunea regele Carol 
al II-lea, nu este un institut de învățătură, ci un 
templu ai cărui preoți sunt profesorii. A ajuta un 
copil să parcurgă drumul până la acel templu, 
trebuie să fie cea mai mare preocupare a unui 
primar. Odată ajuns elevul acolo, dascălii știu ce 
au de făcut.

 În acest sens, am reușit ca pentru 150 de elevi 
din comuna noastră să asigurăm transportul 
gratuit spre și dinspre unitățile de învățământ 
unde ei studiază.

Ce rute aveți pregătite?
4Transportul se desfășoară pe trei rute prin-

cipale: Petroasa Mare – Herendești – Lugoj; Pă-
dureni – Honorici – Victor Vlad Delamarina – Lu-
goj și Vișag – Lugoj.

Cine anume suportă cheltuielile, domnule pri-
mar?

4Primăria. Primăria comunei Victor Vlad De-
lamarina este cea care subvenționează și decon-
tează transportul elevilor.

Pentru toți?
4Absolut! Asigurăm transportul atât pentru 

elevii care învață la gimnaziu, cât și pentru cei 

care urmează cursurile la liceele din orașul Lugoj.
Am înțeles, din spusele oamenilor din comună, 

că v-ați implicat personal în acest demers.
4Da, m-am implicat personal pentru a asi-

gura copiiilor din comuna în care am fost ales 
primar condiții bune, de a ajunge la vreme și în 
siguranță la instituțiile lor de învățământ.

Domnișoară Roxana, din toate promisiunile 
mele făcute consătenilor mei în perioada elec-
torală, aceasta mi-a fost cea mai dragă. Primarul 
care acordă prețuire copiilor din comuna sa asi-
gură un viitor frumos comunei. Chiar dacă, după 
cum se vede, o mare parte din acești tineri, la 
capătul anilor de studii liceeale, vor porni spre 
Universități mari din mari orașe. Așa e viața, dar 
ei mereu vor reveni în comuna nașterii lor, căreia 
îi vor purta numele cu cinste.

Se duc copiii, domnule primar…
4Domnișoară profesor, dumneata de unde 

ești?
Din Banatul de munte.
4Și ai plecat, coborând, la noi la câmpie. Vezi?
Și așa cum ați spus, mă întorc deseori la casa 

părintească de pe Valea Bistrei. Domnule primar, 
vă mulțumesc pentru bunătatea de a sta de vorbă.

4Cu multă bucurie.

Primarul care acordã preþuire copiilor din comuna sa asigurã un viitor frumos comunei

Pruncuții de la „Grădinița cu Program 
Normal” din comuna noastră au sărbă-

torit  Marea Unire, într-un cadru festiv alături 
de educatori și părinți.

Micii patrioți, îmbrăcați în porturi populare, 
au pregătit un moment artistic din care nu au 
lipsit cântecele şi poeziile, dar și confecționarea 
stegulețelor. 

„În fiecare an – ne-a mărturisit doamna 

educatoare Alina Suciu - grădinița noastră 
sărbătorește cu drag ziua de 1 Decembrie prin 
diferite activități. Deși suntem micuți, purtăm 
cu mândrie costumul național și ne „fălim” că 
suntem romani. Părinții au fost mereu alături de 
noi și le mulțumim”.

Cu steguleţe în mână şi cu feţele pline de bu-
curie, micuţii şi-au intrat bine în roluri, iar eve-
nimentul nu putea să se încheie fără o paradă a 
costumelor tradiționale.

La V.V. Delamarina 
viitorul se clădeşte azi

Albãstrele
Sinilii, pe şesuri, ce de albăstrele!
Şi privirea dragei - tot o albăstrea.
Râu-n zări desface sinilii cordele,
trec peste răzoare, eu şi draga mea.
Anii se vor duce, vor zbura ca norii,
oameni vor culege flori, ca şi acu.
Numai noi lipsi-vom, dar în lumea florii
albăstrele, poate, fi-vom eu şi tu.
Un flăcău va duce fata pe cărare,
despre fericire păsări vor zvoni,
cu-ale noastre sfinte albăstrele-n floare,
ochii dragei sale va asemui.

Vladimir sOsIURA

Rubrica consătenilor noştri ucraineni

Poetul Volodymyr Sosiura 
născut în 1898 și decedat în 

anul 1965, este unul dintre cei mai 
mari poeți lirici ucraineni din toate 
timpurile. Publicând la rubrica etniei 
ucrainene din comuna Victor Vlad 
Delamarina versuri din creația sa, 
în traducerea Mariei Banuș, o fac cu 
gândul că  voi stârni și interesul ne-

vorbitorilor limbii ucrainene pentru creația sa.

Pagină realizată de Roxana FURDEAN



16. decembrie

 oaia 
de Vermeº

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

 Nu-i vom uita niciodată!

Atunci când la Adunarea Naţională de la Alba Iulia a fost 
adoptată rezoluţia prin care a fost atestată unirea tuturor 

românilor din Transilvania şi Banat cu România, au fost prezenți 
și patru fii ai Vermeșului. Le consemnăm numele cu recunoștință, 
spre veșnică aducere aminte: Iosif Petean, Adrian Aldan, Nicolae 
Lighezan, Ioan Seplecan.

Și în numele lor, Vasile Godiş a spus: „Adunarea națională a 
tuturor românilor din Transilvania, Banat și Țara Românească, 
adunați prin reprezentanții lor îndreptățiți la Alba Iulia în ziua de 18 noiembrie - 1 decembrie 1918, de-
cretează unirea acelor români și a tuturor teritoriilor locuite de dânșii cu România. Adunarea proclamă 
îndeosebi dreptul inalienabil al națiunii române la întreg Banatul, cuprins între Mureș, Tisa și Dunăre.”

Aşa a fost atunci...

Soldații întorși de pe front în toamna anului 1918, ajungând în comu-
nă în toiul nopții, deșteaptă din somn pe consătenii lor cu strigăte-

le: „Trăiască România Mare!” Bucuria celor întorși se împletea cu jalea celor 
rămași acasă, ce fuseseră supuși la toate șicanele, rechizițiile, precum și la sis-
tarea ajutorului văduvelor de război.

Cei care fuseseră pe front și înfruntaseră moartea în atâtea rânduri au socotit 
că a venit vremea dreptății pentru familiile lor umilite în Vermeș. Astfel, năduful lor s-a răsfrânt asupra 
jandarmeriei locale, pe care au dezarmat-o. Plutonierului Sigismund Ráb i-au fost smulse însemnele, iar 
ușa magaziei, în care se aflau rechiziționate cerealele oamenilor, a fost deschisă și fiecare vermeșean și-a 
luat din aceste cereale partea ce i se cuvenea.

Din cartea de istorie a Vermeşului

Daruri pentru vermeşeni

În ziua de Moș Nicolae, în numele 
studioului de radio Reșița, doamna        

Diana Roșca și domnul Lucian Scânteie au fost 
alături de locuitorii comunei Vermeș, dăruind 
„Bibliotecii Comunale Vermeș” peste 500 de 
cărți. Le mulțumim, prin intermediul jurnalului 
interregional „Banatul”, îndemnând toți cititori 
săi să asculte zilnic Radio România Reșița.

Mulţumesc domnului Gerson TEACă pentru sprijinul acordat în realizarea acestei pagini - Roxana FURDEAN

Doresc tuturor consătenilor mei, ani mulţi cu sănătate!
 Ion Iacob DAMIAN, Primar al comunei Vermeş

Început de decembrie. Pe drumul ce duce 
spre Vermeș se făcură codrii iarăși de 

aramă... Las mașina să ruleze încet. Cobor fe-
reastra din dreapta. Îi place colegului meu Va-
sile Todi să tragă cu urechea la foșnetul iernii. 
Prin arborii ruginiți ai codrului, vântul are că-
deri și ascendențe. E cârcotaș vântul, se ascun-
de, bârfește, insinuează și intrigă la mărturisiri. 
„Vezi tu Roxana, deasupra Vermeșului, vara, 
stelele plesnesc de veselie și iarna sclipesc sfi-
oase precum în bradul de acasă. Nimic nu se 

schimbă în frumusețea acestui pământ”. Intrăm 
în Vermeș, deasupra caselor, fumul încearcă es-
chive de vulpe pe buzele hornurilor, semn că 
oamenii locului sunt acasă. Pe platoul din fața 
Căminului Cultural „Cassian R Munteanu” râ-
sul copiilor îmblânzește acele frigului. Domnul 
primar Ion Damian, văzându-ne, se desprinde 
din mijlocul elevilor, primindu-ne cu un zâmbet 
bucuros de noi.

- Roxana, ai reușit să-l aduci la noi pe fratele 
Vasile Todi?  

- Precum se vede, domnule primar.
Ion Damian rămâne mereu același om vesel 

și primitor care ne îmbrățișează cu nedisimulată 
prietenie.

- Cum e această zi de 1 Decembrie, domnule 
primar?

- O poveste frumoasă, o poveste pe care me-
reu cei vârstnici o vor spune nepoților.

- Cam mulți nepoți azi în curtea exterioară a 
căminului.

- Adevărat, și prezența lor nu poate decât să 
mă bucure. Luându-i mereu alături la marile bu-
curii ale țării căreia îi aparțin, îi vom ajuta pe 
acești copii să dobândească o percepție reală a 
acestei zile.

- Care este mesajul pe care doriți să îl 
transmiteți locuitorilor comunei dumneavoastră?

- Această ultimă lună a anului ne aduce în ca-
lendar două zile deosebite. Una numai celor 
ce aparținem țării, cea de azi și cealaltă tuturor 
creștinilor. Pe cea de azi o întâmpinăm cu urarea 
de „La mulți ani România!”, pe cea ce va să vină, 
sărbătoare care face parte din praznicile împărătești,  
„maica tuturor sărbătorilor”, după cum ne spune pă-
rintele în sfânta biserică, adică cea în care slăvim 
nașterea Mântuitorului, o așteptăm cu creștinească 

bucurie. Cu acest prilej, doresc tuturor consătenilor 
mei, ani mulți cu sănătate.

Opresc reportofonul. Dacălii și părinții stru-
nesc zarva copiilor. Se face liniște. Preaonora-
tul Părinte Paroh Petru Vintilescu începe slujba. 
Sunt binecuvântați și pomeniți cei care în urmă 
cu 99 de ani au fost pezenți la Alba Iulia, apoi se 
rostesc rugăciuni pentru binecuvântarea neamu-
lui românesc. Ce zi frumoasă... O zi, pe care ele-
vii Școlii Gimnaziale din Vermeș o înnobilează 
cu tandre momente artistice. Se cântă cântece și 
se recită poezii închinate acestei zile.
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Petru CAREBIA - primar al comunei Coșteiu

Vreme frumoasă. O 
zi caldă de toamnă, 

așa cum sunt mai toate zilele 
aflate în miezul acestui ano-
timp aici, în această parte 
de țară. Cerul senin, fără 
nici un nor. Dinspre apus 
se simțea o ușoară adiere 
de vânt când am coborât în 
curtea primăriei din comuna 
Coșteiu. La ora unsprezece 

am programată o întâlnire cu domnul primar. Am 
ajuns la timp.

Domnule primar, ne reîntâlnim în mijlocul 
toamnei...

4„Niciodată toamna nu fu mai frumoasă”... 
o știi?

Este poezia preferată în anotimpul toamnei a 
colegului meu Vasile Todi. Și dacă îmi permiteți, 
o voi așeza, în viitor, în «Foaia de Coșteiu», ca un 
dar pentru toți locuitorii acestei frumoase comune.

4Te rog!
Domnule primar, peste 70 de primari, din patru 

județe, Timiș, Caraș-Severin, Arad, Hunedoara, 
prezenți la Coșteiu, la o întrunire a Asociației Pri-
măriilor din Banatul Istoric, au apreciat evoluția, 
din ultimii ani, a comunei. A fost greu să rânduiți 
această așezare între comunele de fală din Banatul 
istoric?

4Uneori greu, alteori mai puțin greu, dar 
atunci când însoțești munca ta cu gândul 
că muncești pentru oamenii care te-au ales, 
satisfacția este mai mare decât efortul depus. 
Însă, și te rog să consemnezi ce spun acum, în 
tot ce am realizat în comuna Coșteiu am avut 
alături oamenii comunei.

Ați adus în Coșteiu utilități orășenești.
4Da, fără a părea lipsit de modestie, am 

reușit să aducem în comuna noastră utilități ur-

bane. Ba mai mult; am reușit să aducem în comu-
nă cadre extrem de bine pregătite. Și când spun 
asta mă refer atât la medicii de familie, oameni cu 
o experiență bogată, cât și la cadrele didactice.

Din proiectele, din ultimul timp, duse la înde-
plinire, am spus „din”, deci nu pe toate, amintiți 
pe cele care v-au părut prioritare?

4Introducerea canalizării în comună, apoi 
cei 13 km. de asfalt, modernizarea instituțiilor de 
învățământ, construirea unei săli de sport, rea-
bilitarea căminelor culturale, draga mea, lucrări 
esențiale pentru oamenii locului.

Cu ce continuați?
4Cu un proiect pe PNDL, aprobat la Ministe-

rul Dezvoltării, proiect care vizează moderniza-
rea a 11 km. de străzi în satele Țipari și Păru, apoi 
cu proiectele depuse pentru fondurile europene 
și așteptăm doar să se încheie evaluările, unul 
din proiecte, în valoare de 2.000.000 de euro, la 
care avem un punctaj foarte bun, privește reabi-
litarea rețelei de apă și extinderea canalizării, și 
un alt proiect, pentru modernizarea și asfaltarea 
străzilor secundare care nu au fost prinse în pro-
iectul anterior, al satelor Țipari, Păru și Coșteiu.

Domnule primar, înainte de a își asigura noto-
rietatea prin televiziuni, toți oamenii creatori de 
valori culturale au urcat pe scena a cel puțin un 
Cămin Cultural, acolo unde se află mereu și omul 
consumator de astfel de valori. La Coșteiu, exis-
tă azi un Cămin Cultural modern care găzduiește 
ample și dese manifestări culturale. Ani de zile, 
această clădire arăta trecătorilor numai zidurile 
ei, înegrite de vreme. Cum s-a produs această ad-
mirabilă reabilitare?

4Da, așa arătau zidurile, la această construcție 
începută în anul 1981 și la care s-a lucrat până în 
anul 1983, gândită fiind ca și Casă de Cultură pen-
tru comunele limitrofe orașului Lugoj.

Ei bine, în anul 1983, au fost abandonate lu-

crările, construcția fiind lăsată de izbeliște. În 
anul 2007, an în care am fost ales în funcția de 
primar, am început lucrările de finalizare a aces-
tei construcții pe care am terminat-o, dar căre-
ia doresc să-i mai aduc îmbunătățiri. Dovadă că 
recent am accesat pentru această instituție fon-
duri europene în valoare de 500.000 de euro.

Greu cu accesarea de fonduri europene. Nu e 
largă Europa la pungă.

4Deloc, o lungă perioadă nici nu s-a mai vorbit 
de aceste fonduri, acum am început din nou depu-
nerea documentației, dar merge foarte greu.

Un exemplu...
4Noi am depus la sfârșitul primăverii proiec-

tele și încă așteptăm evaluarea lor.
Nici măcar evaluarea sumară nu s-a făcut?
4Ba, evaluarea sumară s-a făcut, dar o 

așteptăm pe cea finală.
Înainte de a veni la dumneavoastră, am trecut, 

nu se putea altfel, pe la școală, de unde am și pri-
mit câteva materiale pe care le vom găzdui în pa-
gina de promovare a comunei Coșteiu...

4Cum să nu treacă o dăscăliță pe la școală?
Așa este și am fost plăcut surprinsă să constat 

că școala arată foarte bine, având asigurate și 
lemnele necesare sezonului rece.

4Și, lucru nu fără importanță, centralele ter-
mice sunt verificate și microbuzele pentru trans-
portul elevilor, funcționale.

Ați amintit de centrale termice, aveți câți pom-
pieri voluntari?

4Avem, pentru intervenții primare, 17 oameni
Ce vă nemulțumește, domnule primar?
4Cred că situația încasărilor, acolo unde pot 

fi întâlniți oameni care, după cum spune Părin-
tele la Biserică, din pricini binecuvântate, nu pot 
să-și achite obligațiile și alții care, să nu se supe-
re, dar sunt răi platnici.

În tot ce am realizat în Coºteiu am avut alãturi oamenii comunei!

Cu prilejul sărbătoririi  Zilei de 1 De-
cembrie  - Ziua Națională a României, 

la Grădinița P.N. Coșteiu, structură a Școlii 

Gimnaziale Coșteiu, s-au desfășurat o serie de 
activități incluse în proiectul educațional ,,Ro-

mânia în sărbătoare”.  Sub îndrumarea doam-
nelor educatoare,  micii românași au învățat 

poezii, cântece și au aflat multe informații 
despre țara lor.  Cei mici au colorat, desenat 
și pictat steagul și harta României, au decorat 
costume populare pe care le-au lipit pe linguri 
de lemn, formând astfel ,,mici românași”, apoi 
au confecționat cu drag stegulețe reprezentând 
tricolorul țării noastre. 

Prin activitățile desfășurate cu ocazia Zilei 
de 1 Decembrie, am  dorit să sădim și să trans-
mitem celor mici importanța evenimentelor 
comemorate pe această dată, mândria și iubi-
rea de țară, respectarea și păstrarea tradițiilor 
românești, a portului național și a păstrării ală-
turi de inimă a tricolorului nostru.

Ziua Naţională a României, sărbătorită la Grădiniţa P.N. Coşteiu

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Prof. Nicoleta Mircu
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

 Ioan GUțU - Primar al comunei Birchiș

La ora la care pornim 
spre Birchiș, câmpia 

e cufundată în tăcere. În 
drepta mea, colegul meu Va-
sile Todi - nu-i place cuvân-
tul „șef”, tace frământând, 
în gând, dialoguri imaginare 
pentru viitorul său roman. 
Ulițele satelor prin care tre-
cem sunt pustii. Vreme de 
iarnă. Înainte de a coborî 

spre Birchiș, a început să fulguiască adormitor. Pe 
pajiștea din stânga drumului, un cal singuratic, ca 
o ruină vie, zvântă iarba, încă verde, cu fornăitul 
său, ciupind ici-colo firicele mai gustoase de iar-
bă. În biroul domnului primar ne așteaptă două 
cești calde cu ceai, rugați fiind să așteptăm câteva 
minute. «Domnul primar e în curtea interioară a 
primăriei, acolo unde se lucrează la noul corp de 
clădire.»

Lucrați, lucrați, domnule primar...
4Ei, știți vorba veche: „nici pâine fără mun-

că, nici muncă fără pâine.”
Domnule primar, în această ultimă lună a anu-

lui, bucurându-ne dumneavoastră cu ceai cald, 
cald și în birou, afară fulguie, mai că putem de-
păna, dacă nu amintiri, atunci realizări ale anului 
care se încheie curând.

4Roxana dragă, să știi că a fost un an bun, 

un an în care am început lucrările de reabilitare 
și extindere a sediului primăriei, lucrări care se 
desfășoară încă, noi dorind ca, până în luna mar-
tie a anului viitor, să definitivăm acest proiect 
necesar comunei noastre. Și când spun necesar, 
mă refer la felul în care trebuie să arate o clădire 
care găzduiește o administrație unde cetățeanul 
trebuie să se simtă respectat.

Respectul pe care îl arătați cetățenilor comunei 
Birchiș se vede, domnule primar, și din frumoasele 
trotuare ce străbat localitatea.

4Da, am finalizat în acest an 2 km. de trotua-
re cu pavele în valoare de două miliarde de lei...

Vechi.
4Da. Pe lângă acestea, am pietruit și 

întreținut majoritatea drumurilor de exploatare 
agricolă, cu utilajele din dotare, pe care le avem.

Domnule primar, dincolo de proiecte pregătite, 
de lucrări aflate în derulare, se întâmplă să apară 
și lucrări neprevăzute?

4E, aici e aici! În urmă cu doar două luni și 
jumătate, s-a dezlănțuit și asupra comunei noas-
tre, ca peste întreg Banatul și Crișana de altfel, 
stihiile naturii. Comuna noastră nu a fost ocoli-
tă nici ea de ceea ce specialiștii în meteorologie 
numesc „tornadă”. Atunci, în 17 septembrie, 
ne-a fost descoperită, în totalitate, școala de 
la Birchiș, acoperită cu tablă de bună calitate, 
apoi școala de la Căpâlnaș, Căminul Cultural din 

aceeași localitate, o bună parte din Căminul Cul-
tural de la Birchiș, Dispensarul Uman de aseme-
nea, fapt pentru care am fost siliți să acordăm 
o prioritate absolută acestor instituții trecând, 
urgent, la evaluarea și repararea pagubelor pri-
cinuite de ceea ce dumneata ai numit „lucrări 
neprevăzute”.

După care v-ați întors spre proiectul pe PNDL...
4Da, bine le știi, Roxana!
Nu se cuvine să stau în fața unui edil, fără să 

mă fi documentat temeinic.
4Da, felicitări! Deci, prin proiectul de care ai 

amintit urmează să asfaltăm toate drumurile co-
munale pe care le mai avem, în lungime de 9 km.

Care sunt aceste drumuri?
4Drumul comunal 78, Căpâlnaș – releu limită 

de județ Timiș și drumul 104, Căpâlnaș – limită de 
județ Timiș, sat Groșii.

Când preconizați să începeți aceste lucrări?
4Până la sfârșitul anului, sperăm să semnăm 

contractul de finanțare, ca din primăvară să por-
nim la drum.

E mare valoarea acestui proiect.
4Sigur, peste șaizeci de miliarde de lei vechi.
Domnule primar, mâine anul se-nnoiește...
4Prilej optim, pentru mine, de a adresa tu-

turor locuitorilor comunei Birchiș un an nou cu 
sănătate!

Tuturor locuitorilor comunei Birchiº, an nou cu sãnãtate!

Pr o g r a m u l 
național de ca-

dastru și carte funciară 
2015-2023 (PNCCF) îi 
sprijină pe fermieri prin 
înregistrarea cu priorita-
te, terenurilor agricole, 
astfel încât oamenii să 
poată beneficia în conti-
nuare de subvenții.

Cadastrarea gratuită a 
suprafețelor agricole se face cu prioritate față de restul categoriilor de tere-
nuri care sunt incluse în program, indiferent de calitatea titularului dreptului, 
respectiv proprietar, titular al unui drept real asupra imobilului sau posesor.

Programul Național de Cadastru și Carte Funciară (PNCCF) cuprinde: 
măsurători cadastrale, activități de geodezie, cartografie, topografie și foto-
grametrie, precum și activități de informare și conștientizare a publicului.

Anunţ important

Ce se întâmplă cu terenurile agricole pe 
care se plăteşte subvenţie?

O . nouă lege 
stabilește că 

sportul va deveni materie 
obligatorie la Bacalaure-
at. În plus, va crește nu-
mărul orelor de educație 
fizică din școli la 3 ore 
pe săptămână (clasele I- 
IV), respectiv 3 ore + 2 
alte ore de colectiv sport 
(sport competițional) la 
clasele V-VIII și la li-
ceu. La grădiniță vor fi 
obligatorii minimum 3 

ore de activități psihomotrice pe săptămână. Orele de sport din învățămâtul 
primar vor putea fi predate de învățători / institutori, fiind incluse în norma 
acestora.

Rubrica şcolii: sportul va fi obligatoriu la Bacalaureat

Minimum 3 ore de sport pe săptămână la 
şcoală şi alte 2 ore de „sport competiţional”

Am mai vă-
zut o altă 

deșertăciune sub soa-
re: un om este sin-
gur singurel, n-are 
nici fiu, nici frate, și 
totuși munca lui n-
are sfârșit, ochii nu 
i se satură nicioda-
tă de bogății și nu se 
gândește: „Pentru 

cine muncesc eu și-mi lipsesc sufletul de plăceri?” 
Și aceasta este o deșertăciune și un lucru rău.

Cine iubește argintul nu se satură niciodată de 
argint, și cine iubește bogăția multă nu trage folos 
din ea. Și aceasta este o deșertăciune!

Când se înmulțesc bunătățile, se înmulțesc și 
cei ce le mănâncă; și ce folos mai are din ele stăpâ-
nul lor decât că le vede cu ochii?

Mai bine ce vezi cu ochii decât frământare de 
pofte neîmplinite: și aceasta este o deșertăciune și 
goană după vânt.

Mai mult face un nume bun decât untdelemnul 
mirositor, și ziua morții, decât ziua nașterii.

Așa că am văzut că nu este nimic mai bun pen-
tru om decât să se înveselească de lucrările lui: 
aceasta este partea lui. Căci cine-l va face sa se bu-
cure de ce va fi după el?

Rubrica credincioşilor birchişeni

 Ecleziastul

(Biblişti cu reputaţie au demonstrat că Ecleziastul nu 
poate fi identificat cu regele Solomon şi că această scriere 
nu a fost elaborată în secolul X î.Hr., ci în veacul al III-lea 
î.Hr., suferind influenţa filosofiei scepticismului lui Epicur.)

Pagină realizată de Roxana FURDEAN
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată cu sprijinul doamnei Crenguţa RADOsAV

Urez clienților și partenerilor noștri, echipei Aquatim, Sărbători fericite, sănătate, bucurii și realizări 
în Noul An. La Mulți Ani! Director general

Prof. Dr. Ilie VLAICU

Reconfirmări importante pentru Aquatim

Plasarea pe prima po-
ziţie în topuri impor-

tante, regionale şi naţionale 
reprezintă, pentru Aquatim, 
în egală măsură, o mândrie 
şi o majoră obligaţie. Com-
pania de apă şi canal a pri-
mit şi primeşte reconfirmări, 
an de an, bazate pe analize 

complexe economice, ceea ce s-a întâmplat şi în 
2017: locul I în Topul Firmelor din judeţul Timiş, 
respectiv locul I naţional, în Topul Naţional al Fir-
melor, organizat de Camera de Comerț și Industrie 
a României.

Compania noastră a urcat, aşadar, pe podium, 
la Timişoara şi Bucureşti, transmiţând un semnal 

important în piaţă, de seriozitate, profesionalism şi 
competenţă. Societatea timişeană de apă şi cana-
lizare a fost premiată pentru rezultatele financiare 
realizate în domeniul specifc de activitate – indus-
trie, captarea, tratarea și distribuția apei, la catego-
ria întreprinderi mari.

De menţionat este că Topul naţional al firme-
lor se face exclusiv pe baza indicatorilor financi-
ari, prin interclasarea topurilor județene, realizate 
de camerele de comerț. Performanţa obținută de 
Aquatim denotă, în opinia specialiştilor din do-
meniu, eficienţa economică a societăţii. Compa-
nia este unul dintre investitorii majori din județul 
Timiş, în condiţiile în care preţul apei este printre 
cele mai mici din ţară.

De peste 15 ani, compania noastră a atras fi-
nanţări externe, pentru realizarea unor investiţii, de 
peste 50 milioane de Euro în Timişoara, un pro-

gram de 120 milioane de euro de modernizare a 
infrastructurii de apă și canalizare în judeţ, din fon-
duri europene. Pentru perioada 2014-2020, Aqua-
tim lucrează la un program investiţional, cu com-
ponentă nerambursabilă, finantat prin Programul 
Operaţional Infrastructură Mare al UE, în valoare 
de peste 150 de milioane de euro, fonduri direcţi-
onate către localităţile mici şi mijlocii din judeţ.

Stabilitatea economică a societăţii timișene a 
fost confirmată şi de instituţii financiare internaţio-
nale importante, Aquatim fiind prima companie de 
utilităţi publice din ţară care a contractat, în 2007, 
un împrumut fără garanţii de la Banca Europeană 
pentru Reconstrucţie și Dezvoltare.

Misiunea Aquatim continuă pe aceleaşi coor-
donate profesioniste şi competitive cu care şi-a 
obişnuit clienţii, pentru ca şi 2018 să fie un an cu 
premii şi reconfirmări importante.

Crenguţa RADOsAV

Asociația Generală a Inginerilor din România Sucursala Timișoara - 
Societatea pentru Protecția Mediului și Aquatim S.A. au organizat, 

în cadrul Săptămânii Calității Timișene, o masă rotundă cu dezbateri pe tema 
„Calitatea transformă”, temă comună de altfel tuturor manifestărilor organiza-
te de AGIR în comunitatea profesională locală în săptămâna dedicată calității.

Lucrările prezentate de specialiștii Aquatim au fost „Calitatea apei în 
ecuația vieții”, ing. Cristina Borca, „Amenajarea teritoriului și planifcarea ur-
banistică - controlul asupra pericolelor de accident major în care sunt implicate 
substanțe periculoase. Calitatea în securitatea industrială și protecția mediului. 
Studiu de caz - stațiile de tratare a apei”, ing. Ioan-Dorel Mariș, „Leadership - 
concept nou pentru sistemul de management al calității?”, ing. Daniela Gheor-
ghe și ing. George Buta, și „Colaborarea interinstituțională un factor important 
in asigurarea calității serviciilor publice”, ing. Marian Eperieș.

La evenimentul găzduit de Aquatim au participat membrii AGIR, cadre 
universitare, specialiști din instituțiile publice și companii private, cercetători, 
studenți și masteranzi.

Săptămâna Calității Timișene are loc concomitent cu Săptămâna Europeană 
a Calităţii şi se desfăşoară sub aceeași deviză. Cu acest prilej, timp de o săptămâ-
nă, organizațiile participante la evenimente derulează campanii de conștientizare 
sau promovare a importanței calității. Ziua Mondială a Calității se sărbătorește în 
a doua joi a lunii noiembrie, iar Săptămâna Europeană a Calității cuprinde întot-
deauna această zi. Manifestările au inclus simpozioane, mese rotunde, conferinţe 
şi seminarii pe tema calităţii, în mai multe instituţii din Timișoara.

Calitatea transformă

Campania de donare de sânge organizată la sfârșitul anului trecut, de 
Aquatim, în colaborare cu Centrul de Transfuzii, a fost una reușită, 

urmată de numeroase mesaje de la angajații societății, care solicitau repetarea 
acesteia, pe viitor.

Medicul Cristina Nica, inițiatoarea și „sufletul” acțiunii, a pregătit o nouă cam-
panie de donare la sediul Aquatim, care a avut loc în zilele de 22 și 23 noiembrie.

„Sufetul acestei acțiuni sunt donatorii, colegii noștri care au făcut acest gest 
mare anul trecut și care mi-au reamintit cu fiecare ocazie dorința și disponibi-
litatea dumnealor de a se implica și pe termen lung, prin repetarea - de ce nu? 
- cu regularitate a acestei campanii. Funcționează și puterea exemplului, așa că 
anul acesta am avut mai mulți voluntari decât în anul precedent, precum și mai 
multe persoane implicate în partea organizatorică”, spune dr. Cristina Nica.

52 de voluntari, toți angajați ai Aquatim, au donat 22 de litri de sânge, care 
vor f folosiţi în spitale, acolo unde este nevoie.

Donând sânge, întinzi o mână unui semen care are nevoie de tine, sunt de 
acord donatorii. Mihai Grozăvescu, atât la a patra donare de sânge, spune: 
„Ajut pentru că pot. Ține de spiritul civic, de responsabilitate... Într-un fel, 
e la fel ca mersul la vot. Este mai simplu să donez așa, în cadrul campaniei 
organizate de Aquatim, și mă bucur să fac asta împreună cu colegii.”

Donatorii se bucură, pe lângă sentimentul de a fi făcut un lucru bun și cu sens, 
și de alte beneficii, cum ar fi împrospătarea sângelui, creșterea imunității, un set 
de analize de sânge și, nu în ultimul rând, recompense valorice, sub forma tiche-
telor de masă și a reducerilor la abonamentele pentru transportul public.

Furnizăm apă şi donăm sânge

În urmă cu un an, Aquapic era, pentru 
câțiva, o idee, care nici nu avea încă un 

nume. O idee despre un loc unde copiii să învețe 
despre apă, dar nu oricum, ci într-un fel pe care ei 
să-l găsească atrăgător și distractiv.

Şansa a făcut ca acei câțiva oameni care 
împărtășeau aceeași idee să se întâlnească și să vor-
bească despre ea. Și, odată „masa critică” atinsă, 
lucrurile s-au legat cu ușurință. Oportunitatea de 
finanțare a fost identifcată în competiția națională 
de proiecte Urbaniada, iniţiată de ING Bank Ro-
mânia. Fundația Aquademica, al cărei membru 
fondator este societatea Aquatim, și Asociația Ur-

ban Survey s-au asociat în consorțiu pentru a în-
scrie în concurs proiectul Aquapic – Centru expe-
rimental pentru copii, prin care ideea despre care 
am vorbit căpăta un nume și un plan clar de punere 
în aplicare a ei, având de acum alături un buget, 
un calendar de implementare și planuri pe termen 
mediu şi lung.

Centrul a fost gândit ca un experimentarium 
în aer liber, unde copiii să poată veni însoțiți de 
învățători, pedagogi, profesori, din primăvară până 
toamna. Locul potrivit pentru un astfel de centru 
s-a dovedit a fi Uzina de apă industrială, de pe 
malul Begăi, construită în 1916 și care nu mai 
funcționează din 2006.

Loredana LEORDEAN

Din primăvară, activităţi educative în aer liber, pentru copii!
Aquapic – misiune îndeplinită Din albumul nostru cu poze
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Moș Crăciun și prietenii săi, împărțind daruri 
pentru copiii salariaților Aquatim.
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„ioan - sfântul din pridvorul raiului bănăŢean”

Cobor de pe autobandă și mă îndrept spre 
satul dintre dealuri, Coșarii. Păduri, de 

jur împrejur, cât vezi cu ochii. Ajunsă pe culme, 
înainte de a începe să cobor, opresc câteva 
minute. Peste noapte a nins, pâcla de dimineață 
se împrăștie și mi se deschide o priveliște 
minunată. Pe undeva pe jos curg pârâuri. Acolo 
jos, în casa sa aflată în dreptul bisericii, Vasile 
Todi mă așteaptă pentru interviul promis.

Domnule președinte...
Dacă vei continua să mi te adresezi astfel, 

interviul pe care ți l-am promis va rămâne o 
perpetuă făgăduială.

Domnule Todi, de ce nu agreați să fiți abordat 
cu funcția dumneavoastră?

Roxana, scrie la Cartea Sfântă: „Mai de 
preț este un nume bun decât untdelemnul cel 
binemirositor.”

Înainte de a ne cunoaște noi și de a vă propune 
să stăm de vorbă, maestrul Ion Arieșeanu, într-
un interviu cu dumneavoastră, vă întreba: „De 
unde vă vine aerul de distincţie personală, de 
toleranţă luminoasă şi de înţelegere faţă de 
oamenii de alături ?” Mai știți ce i-ați răspuns?

Nu i-am răspuns.
De ce?
Pentru că nu aveam răspuns.
Acum ați avea?
Dacă m-aș opri la „toleranță” și „înțelegere”, 

da, cred că le-am dobândit dintre copertele cărților 
aflate în bibliotecă. Dar mai ales din Cartea Sfântă 
și din Talmud. Și de la părinți. Am fost crescut de 
doi părinți înțelepți, de la care am învățat cum să-
mi folosesc libertatea, având alături și patru bunici 
binecuvântați. O avere! De la bunicul patern, 
căruia îi port numele, preot ortodox, am înțeles că 
omul devine fiară atunci când scapă de sub aripa 
bisericii. Și am mai reținut ceva…

Ce?
Ce este smerenia.
Și ce este?
Puterea de a reuși să spui „iartă-mă”.
Și dumneavoastră spuneți?
De mai multe ori decât îți închipui dumneata.
România se află într-o perioadă extrem 

de anevoioasă pe plan intern și delicată pe 
cel extern, dacă ar fi să ne gândim doar la 
replica președinților celor două Camere 
a le  Parlamentului  Românie i  adresată 
Departamentului de Stat american, după criticile 
aduse de Statele Unite Parlamentului român pe 
marginea Legilor Justiției. Cum comentați?

Păi nu comentez. Nu este rostul meu să 
desțelenesc pământul pe care are loc o răfuială 
între tovarăși, într-o țară în care cu fiecare 
deschidere, scurtă, a televizorului, îmi amintesc 
vorba marelui Dinică: „Țară mică, mese puține!” 
Și au acești tovarăși o capacitate rarisimă, aceea de 
aș nimici singuri viitorul. Știi că bolșevicii odată 
ajunși la putere au început alocarea de produse 
nomenclaturii de partid. Ei bine, politicianul 
roman de azi îmi amintește de bolșevicul căruia 
i s-a distribuit o pălărie și o cravată. Aceste 
obiecte care personificau burghezia i-au schimbat 
prostului metabolismul. Dar, e necesar să spun că 
în Parlamentul României s-au aflat și se mai află 
personalități remarcabile.

De ce zâmbiți?
Pentru că prezența acestor personalități reale 

îmi aduce aproape vorba veche românească: 
„Cine se amestecă în tărâțe…” Și îmi mai 
amintește ceva…

Ce?
Roxana, parlamentarii de azi ai sărmanei 

Românii par intrați în timpul aghiorit, de pildă, 
atunci când americanii le recomandă să nu fure, 
se răzvrătesc, dar când le sugerează să voteze 
pentru deflorarea șezuturilor bărbătești o fac cu 
mare bucurie.

Ce să înțeleg?
Să înțelegi de ce niciodată pentru un demnitar 

român nemții nu au pus și nici nu vor pune, în 
veac, Garda de Onoare să stea pe toată calea 
ferată de la graniță până la Berlin. Așa cum au 
făcut pentru alții… Draga mea, în acești ani în 
care lumea se reașează pentru cel puțin o sută de 

ani, ne trebuie în fruntea țării bărbați, nu flecari. 
Cu atât mai mult cu cât, la nivelul relațiilor dintre 
state, noua ordine va fi asemănătoare sistemului 
de state europene al secolelor XVIII și XIX și va 
conține șase  mari puteri: SUA, Europa, China, 
Japonia, Rusia și probabil India. Și asta nu o spun 
eu, o spune un evreu cu o prezență nemișcată în 
treburile mondiale, îl cheamă Kissinger.

Zâmbiți din nou.
Mi-e milă de cei care fac politică azi în 

România.
Casa Regală?
Casa Regală a ajuns un fel de Miss Piranda. 

Toți o admiră, nimeni nu vrea s-o ia de nevastă. 
Roxana, amintește-ți ce scria Carmen Sylva, 
regina României, în jurnalul ei: „Regimul 
republican este singurul rezonabil; n-am să 
înţeleg niciodată popoarele smintite care ne mai 
suportă”. Hai să vorbim despre…

Nu înainte de a afla, de la dumneavoastră, 
de ce are nevoie România pentru a se purta cu 
fruntea sus?

De ceea ce spune Vlahuță la un moment dat, 
citat preluat și de Grigore Caraza ca motto la 
cartea sa zguduitoare, „Aiudul însîngerat”: „Îi 
trebuie neamului acestuia o generație care să 
se jertfească, o generație de viteji și de patrioți 

pînă la nebunie. 
În toate timpurile 
au fost căutați 
o a m e n i i  d e 
t r e a b ă ,  d a r 

niciodată n-am 
avut mai mare 
nevoie ca acum 
d e  l u p t ă t o r i 
h o t ă r î ț i ,  d e 
oameni vrednici 
și  de caracter 

pe care să nu-i abată nimic din drumul lor…” 
Lasă-i, Roxana, în plata cui or fi pe politicieni,  
„trestii clătinate de vânt.”

Blaise Pascal
Da, îmi place acest aforism al lui Pascal, 

referitor la om, care e o „trestie gînditoare”, 
aforism inspirat din Evanghelie, unde Iisus spune 
despre Ioan Botezătorul: „Ce aţi ieşit să vedeţi în 
pustie? O trestie clătinată de vînt”.

Dacă tot ați amintit de Evanghelistul Ioan, 
trebuie să vă spun că devine pilduitoare, prin 
sinceritatea ei, prietenia dumneavoastră cu cel 
pe care l-ați consacrat definitiv în memoria 
bănățenilor ca pe Ioan cel Bun, Mitropolit al 
Banatului Istoric.

Să ții minte ce îți spun acum: Ioan, fratele de 
lângă candela sufletului meu, a devenit din vremea 
vieții sale sfântul din pridvorul raiului bănățean.

Ați scris frumos și despre Preasfințitul Paisie.
Nu am dorit să scriu frumos, am dorit să scriu 

drept, dacă scrisul meu s-a arătat cititorilor și 
„frumos”, e pentru mine prilej de bucurie. Merita 
Preasfințitul Părinte Paisie Lugojanul dreptul la 
partea lui de adevăr, cu atât mai mult cu cât de la 
acest tânăr, foarte tânăr înalt ierarh, am învățat eu 
că atunci când tu vorbești în ascuns cu tine însuți, 
cuvintele tale sunt cercetate în cer. De aceea și 
răspunsurile îți vin de acolo. Draga mea, dacă 
în țara asta s-ar pune bir pe răutate și invidie, 
pușcăriile ar fi pline de datornici.

Care este cartea dumneavoastră despre care 
credeți că poate învinge timpul.

Timpul? Fată dragă, timpul nu poate fi învins. 
Ia aminte la Ecleziast: „M-am uitat cu luare 
aminte la toate lucrurile pe care le-au făcut 
mâinile mele și la truda cu care m-am trudit ca 
să le săvârșesc și iată, totul este deșertăciune 
și vânare de vânt și fără de nici un folos sub 
soare.” Deși, tot el spune: „Fiul meu, să fii cu 
luare aminte: scrisul de cărți este fără sfârșit.” 
Dar dacă tot m-ai întrebat, cred că ediția franceză 

a poemelor mele macedonene, apărută la Paris 
în tălmăcirea domnului Nicolas Trifon va da de 
furcă uitării.

Când am intrat în camera dumneavoastră de 
lucru, v-am întrebat ce ascultați și mi-ați răspuns 
că muzică ușoară. Era Mozart.

Adevărat, dar contradansurile, serenadele sau 
canoanele jucăușe, compuse de Mozart, țin, cum 
spunea cineva, de domeniul „muzicii ușoare” de 
atunci, hedonica.

Ce vă deconectează?
Viața.
Poetul străin preferat?
Reymont, deși la o privire superficială s-ar 

spune că este romancier.
Poetul român?
Măria sa Tudor Arghezi ,  pandantul 

Eminescului, pamfletarul cel răscolit de patimi 
și ranchiuni, întotdeauna gata de atac şi de 
contraatac și omul la care replica promptă 
conţinea un procent de aciditate care anula spiritul 
adversarului. Un exemplu: se povesteşte că, de 
Bobotează, preotul din Mărţişor, care se vede că-i 
citise Psalmii, dar nu le pricepuse înţelesurile, l-a 
întrebat: – Maestre, există Dumnezeu? Arghezi 
i-ar fi răspuns prompt şi muşcător: – Părinte, 
dacă dumneata, îmbrăcat în haină preoţească, te 
îndoieşti de existenţa lui Dumnezeu, dă-mi voie să 
te întreb şi eu ceva: de ce nu te-ai făcut dumneata 
căcănar? Iartă-mă, dar vorbesc despre Arghezi! 
„Tare sînt singur, Doamne, şi pieziş! / Copac 
pribeag uitat în cîmpie, / Cu fruct amar şi cu 

frunziş / Ţepos şi aspru-n îndîrjire vie…” Și când 
te gândești, draga mea, că un amărât, B.Munteanu 
pe numele lui, toată viața se mândrea, cum 
împreună cu alții, a sabotat decernarea premiului 
Nobel lui Tudor Arghezi…

Ce vanități vă amuză?
Ale oamenilor deștepți. Dar cu precădere, 

aceea a lui Tolstoi, care refuzând din vanitate să 
poarte ochelari, a scurtat picioarele scaunului de 
la masa de lucru în aşa fel încât să fie cu ochii 
mai aproape de suprafaţa mesei.

Care este gestul, făcut de un om de stat, care 
v-a impresionat?

O, sunt atâtea, dar pe mine m-au impresionat 
cele care, făcute fiind, salvează un ideal sau un 
popor. Bunăoară gestul unicului Alexandru de a 
refuza cupa cu apă atunci când oastea sa era greu 
încercată de sete, ori cel făcut de Stalin pentru 
ministrul de Externe japonez Matsuoka, atunci 
când acesta își încheia vizita la Moscova. Era în 
1941, atunci Stalin a făcut un gest la care toată 
lumea a devenit atentă: a venit chiar el la gară 
să-l conducă pe ministrul japonez. Nimeni nu 
se aștepta la așa ceva, pentru că Stalin niciodată 
nu primea și nu conducea pe nimeni. Japonezii 
și nemții au fost cutremurați, povestește Slavka 
Molotov. Trenul a fost întârziat o oră, dar 
conducerea lui a meritat asta, pentru că Japonia 
nu a atacat Rusia. Ulterior Matsuoka a plătit 
scump gestul lui Stalin, dar era prea târziu. Peste 
patru ani, Stalin declara război japonezilor.

Cum vi se pare femeia politician de azi?
Arivistă de felul lui Cicikov, care cumpără 

suflete moarte. Unele din aceste dudui, reușind 
chiar să fie votate de acele suflete. Precum s-a 
văzut…

Ce politician pe care l-ați întâlnit v-a fascinat 
prin vastitatea culturii sale?

Sorin Frunzăverde.
Ce poate învăța un tânăr de azi din viața unui 

scriitor?
Din viața unui mare scriitor, trebuie să învețe 

că nicio zidire durabilă nu e posibilă fără jertfă, 
jertfa creatorului însuși.

Dialog consemnat de Roxana FURDEAN                                                                                        
Coșarii – decembrie 2017
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